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یادداشت روز

دادستان عمومی و انقلاب تهران از صدور کیفرخواست پرونده چای دبش 
در ۶۱۳ صفحه که همراه با ضمائم اش به 70هزار صفحه می رسد، خبر داد

به همین بهانه سازندگی به بازخوانی این ابرفساد در دولت قبل 
و اهمیت نقش غلامرضا نوری قزلجه، وزیر جهادکشاورزی دولت پزشکیان 

و راه دشوار او در پیش گیری از تکرار چنین فجایعی پرداخته است

کوروش احمدی
دیپلمات پیشین

سه  نکته در باب مذاکره غیرمستقیم
چرا توقف »روند مسقط« قابل درک نیست؟

خانه به  بازگشت 
سیدحسین سیمایی صراف، وزیر علوم اعلام کرد: 
طی بخشنامه ای که صادر کردیم، همه دانشجویان 

با احکام انضباطی به کلاس های خود بازگشتند

2
میهن

اظهــارات دکتر عراقچــی مبنی بر اینکه »درحــال حاضر روند 
مسقط به دلیل شرایط خاص منطقه متوقف است و الان زمینه   ای 
برای این گفت   وگوها نمی   بینیم«، می تواند سیاست خارجی ایران 
را تحت تاثیر قــرار دهد. وی همچنین گفت: »در مشــورت با 
کشــورهای منطقه، مواضع ایران را با قوت بیان کردم و خواستم 
که به اطلاع همه طرف   ها برسد«. سه نکته در مورد این اظهارات 

قابل طرح است:
ضمن اینکه ســفر آقای عراقچی به کشورهای منطقه  حتماً مفید بوده اما روشــن نیست که این سفرها بر پایه 1
چه راهبرد و رویکردی انجام شــده است. می دانیم که سیاست 
اعلامی اکثر این دولت ها در جنگ بین ایران و اسرائیل بی طرفی 
اســت و بی طرفی در جنگ بین یک کشور اسلامی و اسرائیل از 
زمان غصب اراضی فلســطینی تاکنون بی ســابقه است. اما در 
اِعمال همین سیاست اعلامی نیز جای تردید وجود دارد. واقعیت 
این اســت که اکثر این دولت ها علناً یا در خفا همیشــه مخالف 
حزب الله بوده و ازجمله در ســازمان ملل و حتی در جنبش عدم 
تعهد برای محکوم کردن ایران به خاطر ایجاد »میلیشیای مسلح« 
در منطقه تلاش کرده اند. به علاوه مطابق اعلام اسرائیل و آمریکا 
هوایــی  »دفــاع  نــام  بــا  ســازوکاری   2022 ژوئــن  از 
خاورمیانه«)MEAD(  با مشارکت اسرائیل و آمریکا و چند 
کشور عربی برای مقابله با پرتابه ها در منطقه ایجاد شده است و 
مطابق برخــی گزارش ها در چارچوب این ســازوکار، برخی از 
کشورهای عربی ازجمله دو کشور حاشیه خلیج فارس در جریان 
»وعده صادق 1 و 2« با ائتلاف غربی همکاری کردند. صحبت با 
این دولت ها برای دادن هشدار و اخطار به آنها برای خودداری از 
کمک در حمله به ایران و پیگیری برخی مسائل دوجانبه و مانند 
آن حتماً خوب است اما بعید اســت این صحبت ها در ارتباط با 
بحران جاری در منطقه ازجمله آتش بس در غزه و لبنان و تجاوز 

اسرائیل علیه ایران هیچ تاثیری داشته باشد.
کشــوری دیگر در مورد بحران جاری داشت، بستن راه 2 در شــرایطی کــه نمی توان امیدی بــه اقدامی از جانب 
گفت وگوی غیرمستقیم با آمریکا موجب تعجب است! قابل درک 
است که ایران بسیار از همکاری آمریکا با اسرائیل، به ویژه آخرین 
مورد آن، یعنی ارســال سامانه موشــکی تاد به اسرائیل عصبانی 
باشــد اما مگر این سیاست آمریکا تازگی دارد و انتظاری غیر از 
این بوده یا توقف روند مسقط می تواند تاثیری بر آن داشته باشد؟ 
از طرفی در سطح بین  المللی، اجماع وجود دارد که آمریکا تنها 
کشوری اســت که می تواند بر تصمیمات اسرائیل تاثیر بگذارد. 
روند مســقط می توانست در برخی موقعیت های حاد و حساس 
امکانی برای جلوگیری از خارج شــدن اوضــاع از کنترل در اثر 
سوء محاسبه، برداشت غلط و مانند آن باشد. آمریکا و شوروی 
در اوج بحران های دوره جنگ سرد، هم سفارت هایشان را فعال 
نگه داشتند، هم تلفن ســرخ روی میز دو رئیس جمهورشان را. 
آمریکا و ویتنام نیز طی 5 ســال پایانی جنگ ویتنام مســتمراً با 
یکدیگر در پاریس مشــغول مذاکره بودند. حــال چرا ایران باید 

همین مذاکرات غیرمستقیم را هم متوقف کند؟ روشن نیست!
همین مذاکرات غیرمستقیم نیم بند نیز در جهت خلاف 3 آنچه از دو مورد فوق مهم تر اســت، این است که توقف 
راهبرد و رویکرد اعلام شــده دولت پزشــکیان است. ایشان در 
جریان مبارزات انتخاباتی، خود را به تعامل با جهان و حرکت در 
جهت برداشــتن تحریم ها و بهبود وضعیت معیشت مردم متعهد 
کــرد و ازجمله تاکید داشــت که »امکان ندارد بــدون برجام و 
FATF مشــکلات خود را حتی با کشورهای همسایه برطرف 
کنیم«. این وعده ها نیز در شرایطی داده شد که هم جنگ غزه در 
جریــان بود و هم آمریکا در »عملیات وعده صادق 1« به  نحوی 
گسترده از اسرائیل حمایت کرده  بود. ایشان اخیراً در سازمان ملل 
نیز تاکید کرد که »ما آماده تعامل با اعضای برجام هســتیم. اگر 
تعهدات برجامی به  طور کامل و با حسن نیت اجرا شود، می توان 
در مورد دیگر مسائل هم وارد گفت وگو شد«. حداقل انتظار در 
مورد روند مسقط این بود که وضع به شکلی که در دولت سیزدهم 
جریان داشــت، ادامه می یافت، نه اینکه شــاهد عقبگرد شویم. 
تجاوزات و جنایات اسرائیل که یکی از اهدافش می تواند از ریل 
خارج کردن دولت پزشکیان باشد، نباید دولت ایشان را از پیگیری 

راهبرد و رویکرد اعلام شده، باز دارد.
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محرومیت سیاه  چهره 
بازخوانی زنانه شدن فقر
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رایزنی بیخ گوش اسرائیل
سفر عراقچی به اردن و مصر
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نظر؟ تجدید 
بررسی تک تک موارد ممنوع الکاری هنرمندان
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کانال سازندگی

تشییع در شهر بهشت
روز گذشته پیکر سردار شهید نیلفروشان بر روی دستان 
زائــران و مجاوران تا بارگاه منور رضوی تشــییع شــد و 
امروز پنج شــنبه پیکر این شــهید مقاومت در زادگاهش، 
شــهر اصفهــان آرام خواهد گرفت. این درحالی اســت 
که صبح روز سه شــنبه مراسم تشییع شــهید نیلفروشان 
با حضــور رئیس جمهور، رئیس قــوه قضائیه و مقامات 
لشــکری و کشــوری در میدان امام حســین)ع( تهران 
برگزار شــد. سردار اســماعیل قاآنی هم باحضور در این 
مراســم به تمامی شایعات رسانه های صهیونیستی درباره 
فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران در طی دو هفته اخیر 
پایان داد. گفتنی اســت که سرلشکر عباس نیلفروشان، 
مستشــار نظامی سپاه پاســداران ۶ مهر در حمله هوایی 
رژیم صهیونیستی به ضاحیه بیروت، همراه با سیدحسن 
نصرالله، دبیرکل حزب الله لبنان به شهادت رسید و روابط 
عمومی ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی 20 مهر از کشف 
پیکر وی خبر داد. پیکر شهید نیلفروشان که عصر دوشنبه 
)2۳ مهر( از بیروت وارد بغداد شده بود، پس از تشییع در 
کربلا و نجف برای تشییع و خاک سپاری وارد ایران شد.

انتساب خبر دروغ به رئیس جمهور!
چندی پیش در برخی رسانه ها، خبری تحت عنوان دستور 
رئیس جمهور پزشــکیان برای سرکشی به حساب های 
عموم مردم برای اخذ مالیات منتشر شد که واکنش های 
بسیاری را برانگیخت. این درحالی است که چنین خبری 
از اساس دروغ بوده اســت. در همین راستا عبدالناصر 
همتی، وزیر امور اقتصادی و دارایی در حاشــیه جلسه 
هیــات دولت در جمع خبرنــگاران درخصوص اجرای 
مواد 1۶۹ و 1۶۹ مکرر قانون مالیات های مستقیم تاکید 
کرد که دانه درشــت ها علیه اجرای قانــون مالیات های 
مستقیم جوسازی و با اظهارات نادرست دولت را متهم 
به دخالت در حساب های مردم می کنند اما چنین چیزی 
نیســت و هدف آنهایی هســتند که فرار مالیاتی دارند و 
دولت با حســاب مردم کاری ندارد. به گفته همتی اصلًا 
چنین چیزی نیست و دولت با حساب مردم کاری ندارد، 
ســازمان امور مالیاتی به موجب قانــون در برنامه هفتم 
پیشرفت موظف اســت، اطلاعات مربوط به بانک ها، 
شهرداری ها و ... را به صورت برخط داشته باشد و این 
اقدام برای جلوگیری از فرار مالیاتی است نه دخالت در 
امور مردم. همچنین سیدمحمدمهدی طباطبایی، معاون 
ارتباطات دفتر رئیس جمهور نیز در صفحه  شخصی خود 
در اینســتاگرام نوشــت: آنچه امروز در برخی رسانه ها 
تحت عنوان »دســتور دکتر پزشــکیان برای سرکشی به 
حســاب های عموم مــردم برای اخذ مالیات« منتشــر 
شد یک دروغ آشــکار و کذب محض بود. وی افزود: 
رئیس جمهور پزشکیان چنین دســتوری نداده و اساساً 
چنیــن تصمیماتی در چارچوب مجــاری قانونی و ذیل 

مصوبات مجلس شورای اسلامی امکان پذیر است.

فرق ترامپ با دموکرات ها 
حضور آمریکا با ســامانه ضدموشکی تاد در خاورمیانه 
می تواند نشان دهنده تغییر سیاست های آمریکا در حوزه 
جنگ در خاورمیانه باشد اما چه تغییری؟ حشمت الله 
فلاحت پیشه، رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم 
و تحلیلگر مسائل سیاست خارجی درباره این موضوع 
به »نامه نیوز« گفت: » فرق ترامپ با دموکرات ها هم این 
اســت که اگر او روی کار آید احتمالًا تنش با روسیه را 
کنترل می کند اما چراغ سبزهای متعددی برای گسترش 
جنگ در خاورمیانه می دهد. دو هدف از ارسال سامانه 
ضدموشکی تاد آمریکا به منطقه به دست می آید؛ نشانه 
اولیه آن اســت که آمریکا برای مقابله با موشــک های 
بالســتیک ایران دست به کمک بیشــتر به اسرائیل زده 
است اما یک نشانه دیگر نشانه ای سیاسی است؛ آنکه 
به  نوعی توجه به نگرانی های کشورهای عربی همسوی 
خود کرده اســت. آمریکا از ســامانه های پدافندی در 
منطقه برخوردار است اما این ناوگان ها در قلمرو زمینی 
و دریایی کشورهای منطقه مستقر شده اند. وقتی ایران 
اعلام کــرد که اگر از هر یــک از این ناوگان ها حمله ای 
صورت بگیرد، کشور میزبان ناوگان را مورد هدف قرار 
می دهیم، آمریکا تصمیم گرفت که سامانه ضدموشکی 
تاد را همراه با 100 سرباز در منطقه مستقر کند و به  نوعی 
هم برای کمک بیشتر به اسرائیل و هم برای رفع نگرانی 

کشورهای منطقه در خط مقدم جنگ قرار بگیرد«.

آیت الله خامنه ای، رهبر معظم انقلاب اسلامی در حکمی حجت الاسلام آقای ســیدمصطفی 
حسینی را به امامت جمعه شهر زنجان و نماینده ولی فقیه در استان منصوب کردند. متن حکم 

رهبر انقلاب به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

جناب حجت الاسلام آقای سیدمصطفی حسینی دامت افاضاته
بــا کناره گیری جناب حجــت الاسلام آقــای علی خاتمی 
دام توفیقه جناب عالی را که دارای شایستگی های لازم و سوابق 
مدیریتی و خدماتی، به ویژه در عرصه  خدمات قرآنی می     باشید 
بــه امامت جمعه  شــهر زنجان و نمایندگی خود در آن اســتان 
منصوب می کنم. مردم عزیز زنجان که به ولایت مداری و محبت 

اهل بیت علیهم السلام شــهره اند، در حوادث گوناگون دوران انــقلاب و پس از آن تا امروز با 
صداقت و شــجاعت، راه روشــن آن بزرگواران را پی گرفته اند. انتظار از جایگاه امامت جمعه  
آن منطقه که خاســتگاه بزرگان علمی و دینی اســت، تلاش برای پرورش استعدادها و ارتقاء 
فکری و علمی و عملی در عرصه  دین و سیاست و شناخت ها و 
معنویت هاست. جوانان پاک نهاد را گرامی بدارید؛ با متن مردم 
از همه طبقات نشست و برخاســت کنید؛ به تبلیغ عملی دین 
اهتمام بورزید؛ و محتوای خطبه ها و بیانات را به نصاب غنای 

لازم برسانید. توفیقات شما را از خداوند مسالت می کنم.
سیدعلی خامنه ای
24 مهر 1403

با حکم رهبر انقلاب، امام جمعه جدید زنجان و نماینده ولی فقیه در استان منصوب شد

از همان ابتدا که رئیس ســازمان بازرســی از فساد در وزارت 
کشــاورزی پرده برداشــت و خبر یک اخــتلاس هنگفت در این 
وزارتخانه با موضــوع نهاده های دامی را داد، روزنامه ســازندگی 
از دولت ســیزدهم که بــه ســاداتی نژاد اعتماد کامل کــرده بود، 
درخواست کرد که ســریعاً ساداتی نژاد، وزیر کشــاورزی را عزل 
و آن را به دســتگاه قضا معرفی کند. هنوز هم برای ما مهم اســت 
و این  بار چنین درخواســتی را از دولــت چهاردهم داریم. به ویژه 
از  غلامرضــا نوری قزلجه، وزیر کشــاورزی این دولت که یکی از 

نماینده های مجلس و عضو کمیســیون کشاورزی بود و 
زمانی ســاداتی نژاد متهم اصلی این فساد نیز عضو همان 
کمیته بوده است. بنابراین، این سوال را مطرح می کنیم که 
پس از گذشــت حدود دو ماه، وزارتخانه کشاورزی  برای 
بررسی ابعاد مختلف این فســاد و افرادی که در آن دخیل 
بودند چه اقدامی کرده اســت؟ با اینکه پرونده چای دبش 
به قوه قضائیه سپرده شده است، دلیلی قانع کننده بر اینکه 
دولت چهاردهم و وزیر او هیچ عکس العملی درباره یکی 
از بزرگ ترین فســادهای تاریخ جمهوری اسلامی نشــان 
ندهند، نیست. باید منتظر ماند و دید که آقای وزیر در آینده 
چه تصمیم و سیاستی را در این خصوص اتخاذ خواهد کرد 

و آیا قصــد دارد اگر بتواند با اطلاعاتی تازه از همکار دیرینه اش به 
حل کامــل این پرونده کمک کند و با اتخــاذ تدابیر لازم از تکرار 

فسادهایی این چنین جلوگیری کند؟
امــا از حق که نگذریــم یکی از حساســیت های وزیر جدید، 
انتصاب هایی است که هیچ ارتباطی با این فساد کلان و فسادهای 
این چنینی پیدا نکنند بنابراین شــاید وزارتخانه کشــاورزی دولت 
چهاردهــم را یکی از معــدود وزارتخانه هایی بدانیم که بســیار با 
احتیاط افراد را در مناصب مختلــف می گذارد. البته او زمانی که 
نماینده هم بود نســبت به پرونده دبش واکنش داشــت. مثلًا آذر 
ماه سال گذشــته خواستار این شده بود که فساد چای دبش بدون 
»مخفی کاری« پیگیری شــود. به هرحال جواد ساداتی نژاد، وزیر 
کشــاورزی دولت سیزدهم هم مانند غلامرضا قزلجه در دوره های 
دهم و یازدهم نماینده مجلس بود. نامی که ابتدا در پرونده فســاد 
1100 میلیارد تومانی نهاده دامی مطرح و در ادامه به فساد دبش ختم 
شد. حتی مرداد ماه امسال که نوری قزلجه به عنوان وزیر پیشنهادی 
مســعود پزشــکیان به مجلس دوازدهم معرفی شد نیز نمایندگانی 
مانند اســماعیل کوثری، هشــدار داد که وزیر کشــاورزی دولت 
رئیســی باعث به وجود آمدن مشــکلاتی در دولت سیزدهم شد و 
خطاب به نوری قزلجه گفت: »همین الان 1۷۳ نفر برای موافقت با 
شما ثبت نام کردند، پس انتخاب شدید اما باید مراقب باشید که به 
سرنوشت چای دبش دچار نشوید«. نکته تعجب برانگیز این است 
کوثری درحالی به قزلجه هشــدار داده بود که این نماینده اصولگرا 
در دوران ریاســت دولت ابراهیم رئیسی بر قوه مجریه، اشاره ای به 
فساد اتفاق افتاده توسط وزیر جهاد کشاورزی دولت ابراهیم رئیسی 
نداشــت و گویا تنها به دلیل اینکه قزلجه قرار اســت وزیر دولت 

پزشکیان شود چنین درخواستی را مطرح کرده است!

 W!کیفرخواست ۶۱۳ صفحه ای
یکی از پرونده هایی که طی مــدت اخیر اذهان مردم را به خود 
درگیر کرده، پرونده مربوط به شــرکت چای دبش بود. حال روز 
گذشــته هم علی صالحی، دادســتان عمومی و انقلاب تهران از 
صدور کیفرخواســت پرونده چای دبش در ۶1۳ صفحه و ارسال 
آن به دادگاه خبر داده اســت! وی در ایــن زمینه گفت: در پرونده 

چــای دبش تاکنون برای ۶۳ نفر کیفرخواســت صادر شــده که 
بعضی از این افــراد کارمند بانک، بعضــی کارمند وزارت جهاد 
کشــاورزی، وزارت صمت و سازمان توسعه و تجارت و تعدادی 
نیــز از مدیران و عوامل گروه دبش و شــرکت های وابســته به آن 
هســتند. صالحی با بیان اینکه در این پرونده که از اواخر ســال 
1۴01 تشکیل شده از ۳۳ کارشناس در رشته های مختلف استفاده 
شده است، گفت: به لحاظ وسعت و پیچیدگی موضوعات در این 
پرونده، تحقیقات مفصل و دقیقی با مشورت های صاحب نظران 
حقوقی صورت گرفته اســت. دادستان تهران با بیان اینکه پرونده 
چای دبش با ضمائم آن دارای ۳50 جلد و ۷0 هزار صفحه است، 
گفت: اتهامات متهمین اصلــی این پرونده، اخلال کلان و عمده 
در نظام اقتصادی و ارزی کشــور، معاونت در این اتهام، تحصیل 

مال نامشــروع همچنین پرداخت و اخذ رشوه است. همچنین در 
پرونده مذکور علاوه بر مســائل و تخلفات ارزی گروه دبش بیش 
از ۳0 هزار میلیارد تومان تسهیلات بانکی بدون ضوابط و مقررات 
در اختیار این گروه گذاشــته شــده که ۹ هزار میلیــارد تومان آن 
معوق شده است. لذا تاکنون اموالی که از متهم اصلی این پرونده 

شناسایی و توقیف شده حدود 20 هزار میلیارد تومان است. 
به جز صحبت های دادستان عمومی و انقلاب تهران، آخرین 
خبر به روزی که به دســتمان رســیده بود به 20 شهریور 1۴0۳ 
برمی گردد که اصغر جهانگیر، ســخنگوی قــوه  قضائیه درباره 
آخریــن وضعیت پرونده چای دبــش و آخرین وضعیت پرونده 
فاطمی امین و قائم مقامش اعلام کرد: »درخصوص پرونده چای 
دبش وزیر وقت صمت و قائم مقام او احضار شدند و با آخرین 
اخذ دفاع در مرحله دادســرا از این آقایان انجام شــده و فعلًا با 

تودیع وثیقه هر دو آزاد هستند«.
 دولت سیزدهم از روز سوم شــهریور 1۴00 به طور رسمی کار 
خود را شــروع کرد، ابراهیم رئیسی سیدرضا فاطمی امین که پیش 
از آن همکار و قائم مقام او در آســتان قــدس رضوی بوده را برای 
این ســمت به پارلمان معرفی کرد اما سیاست های ضدونقیض او 
در حــوزه خودرو و دیگر کالاها باعث شــد تــا دو بار در مجلس 
استیضاح شــود. فاطمی امین اولین وزیر اســتیضاح شده دولت 
سیزدهم بود. مجلس چندان نتوانست با او کنار بیاید. هرچند پیش 
از استیضاح دوم او حتی خبر از جدایی قریب الوقوع امین از کابینه 
ســیزدهم نیز منتشر شــد که البته در نهایت این خبر تکذیب شد. 
شاید دولت آن زمان قصد داشت تا با تکذیب خبر استعفای آقای 
وزیــر این را به افکار عمومی و نمایندگان برســاند که فاطمی امین 
برای دفاعــی محکم در صحــن علنی حضور خواهــد یافت که 

سرانجام 2۴ اسفند 1۴00 وزیر صمت استیضاح و برکنار شد. 
آخریــن وضعیت پرونده چای دبش درحالی برای آخرین  بار 
شهریورماه منتشر شد که مطمئناً افکار عمومی منتظر اخباری 
از سوی ســخنگوی دســتگاه قضا درخصوص ســاداتی نژاد، 
وزیرکشــاورزی دولت قبــل که به اتهــام یکــی از بزرگ ترین 
فســادهای تاریخ جمهوری اسلامی زندانی است هم بود. البته 
2۶ اردیبهشت  ماه امسال بود که محسنی اژه ای در جلسه پرسش 

و پاسخی که با دانشــجویان در یاسوج از محکومیت سیدجواد 
ســاداتی نژاد، وزیر ســابق جهاد کشاورزی به ســه سال زندان 
خبر داد. او نامی از دومین وزیر اســتیضاح شده ابراهیم رئیسی 
نیــاورد اما جهان نیوز خبر داد وزیر دومی که درباره پرونده چای 
دبش احضار شــده و فعلًا در موضوعش مرحله مقدماتی، رضا 
فاطمی امین، وزیر سابق وزیر صنعت، معدن و تجارت است. به 
هر حال اژه ای از احضار این وزیر در رابطه با ســوال دانشجویان 
درخصوص پرونده چای دبش سخن گفته بود. بنابراین هر چند 
مستقیماً بیان نشد ولی در طول عمر کوتاه وزارتش، رسانه ها به او 

لقب ضعیف ترین و فاسدترین وزیر را داده بودند.
اما پیش از اینکه رئیس قوه قضائیه، غلامحسین محسنی اژه ای 
پرونده چای دبــش را علنی کند، رئیس و دولت ســیزدهم هرگز 
حرفی درباره این فســاد نزدند و ساداتی نژاد را بی سروصدا 
تغییر دادند و گویی اتفاقی نیفتاده و فقط یک تغییر تحول 
درونی در دولت بوده اســت. حتی ســاداتی نژاد موضوع 
را آنقــدر عادی تلقــی کرده بود کــه در انتخابات مجلس 
دوازدهم نیز شــرکت کرد و درصدد بــود از تهران کاندیدا 
شود. هرچند بعداً حوزه انتخابیه خود را تغییر داد. ماجرای 
حکم ۳  ساله وزیر ســابق دولت سیزدهم )ساداتی نژاد( به 
فســاد بزرگ چای دبش برمی گردد. به زمانی که او سکان 
وزارت جهاد کشــاورزی را در دســت داشــت و تا جایی 
پیش رفت که ابراهیم رئیسی مجبور شد برای بیشتر عیان 
نشدن فساد ساداتی نژاد و معاونش، او را برکنار کند. زیرا 
مجلسی ها خیز استیضاح آقای وزیر را برداشته بودند. هرچند پرده 
از فســاد ۳/۴ میلیارد دلاری یک شــرکت چای که می توان آن را 
یکی از بزرگ ترین فساد های اقتصادی در چهار دهه اخیر دانست 
در آذرماه ســال 1۴02 برداشته شد که در جریان پرونده فساد چای 
دبش، نام وزیر برکنار  شــده جهاد کشــاورزی دولت سیزدهم هم 
مطرح شد. خبری که به طور رسمی اولین بار محسنی اژه ای در آن 
زمان مطرح کرد. اگر کمی به عقب تر برگردیم در فروردین  ماه 1۴02 
سه مدیر رئیسی یعنی وزیر جهاد کشاورزی، رئیس سازمان برنامه  
و  بودجه و مدیرعامل صندوق نوآوری عزل شدند و کم کم سخن از 
تخلف گسترده جواد ساداتی نژاد، وزیر کشاورزی دولت سیزدهم و 
رابطه او با فساد ۳ میلیارد دلاری واردات چای به میان آمد. آن طور 
که نمایندگان مجلس آن زمان گفتند، دولت رئیسی ترجیح داده بود 
برای مبارزه با فساد و شاید پیشگیری از استیضاح در مجلس، وزیر 

وقت کشاورزی را از مدار هیات دولت حذف کند. 

 Wانتظار از وزیر جهاد کشاورزی دولت پزشکیان
آن زمــان و احتمالًا تــا الان در واقع دولــت و اصولگرایان 
پایداری چی و حامیان آقای رئیسی یا نمی خواستند این حجم از 
فساد را ببینید یا آن را جدی نمی گرفتند و یا اصلًا فکر نمی کردند 
موضوع اینقدر جدی اســت اما بعد از آنکه رئیس دستگاه قضا 
گفت که حجم و عدد فســاد چقدر بزرگ اســت با شوکی که به 
اقتصاد و جامعه وارد شــد، دولت سیزدهم بلافاصله اعلام کرد 
که افشــاکننده آن خود ما بودیم و موضوع به این بزرگی نیست! 
حتــی وزیر اقتصاد وقت هم اذعان کرده بود که در موضوع چای 
دبش بزرگ نمایی شده است! درنهایت باید منتظر ماند و دید که 
وزیر جهاد کشاورزی دولت پزشکیان چگونه با انتصاب مدیرانی 
شایســته، متخصص و معتقــد به گفتمان دولــت چهاردهم از 
تکرار چنین فجایعی پیش گیری خواهد کرد. آن هم در روزهایی 
که بســیاری از مدیران دولت قبل با سوء استفاده از شعار وفاق 
و ضمن توســل به نفاق، ســعی دارند تا کماکان در مصادر باقی 
بمانند کــه وزارت جهاد کشــاورزی و مدیریت های تحت امر 
آن نیز ازجمله ســازمان های مورد هدف آنها بوده و هســت. لذا 

هوشیاری بیش از پیش آقای وزیر، مورد انتظار است...

دادستان عمومی و انقلاب تهران از صدور کیفرخواست پرونده چای دبش 
در ۶۱۳ صفحه که به همراه ضمائم اش به 70هزار صفحه می رسد، خبر داد

میراث دار دبش

هدا احمدی
گروه  سیاسی
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رایزنی بیخ گوش اسرائی ل

طرح صلح اوکراین )چهارشنبه( در پارلمان و درحالی رونمایی 
شــد که بخش هایی از آن همچنان محرمانه هستند. این طرح 
که از ســوی ولودیمیر زلنسکی به پارلمان اوکراین ارائه شده 5 
بند دارد و شامل دعوت برای پیوستن به ناتو، دورنمای دفاعی، 
بازدارندگی در مقابل روســیه، رشــد و همکاری اقتصادی و 
معماری امنیتی پس از جنگ می شود. گفته شده این طرح ۳ 

متمم محرمانه دارد.

اسحاق هرتزوگ، رئیس رژیم صهیونیستی در جریان بازدید از 
نظامیان مجروح شده در عملیات پهپادی حزب الله لبنان علیه 
تیپ گولانی در حیفا به تهدید شیخ نعیم قاسم، معاون دبیرکل 
حزب الله لبنان پرداخت. وی در تلاش برای کاهش انتقادات 
در پی عملیات موفق حزب الله گفت: »ما سخنرانی نعیم قاسم 
را شنیدیم و او نیز مانند رهبران پیشین حزب الله مرتکب اشتباه 

شد و نوبت به ترور او نیز می رسد«.

خلیل الرحمــان حقانــی، سرپرســت وزارت مهاجــران و 
عودت کننــدگان طالبان در دیدار با »حســن کاظمی قمی«، 
ســفیر و نماینده  ویژه ایران در کابل گفته است که طالبان نیز 
تصمیم دارند تا مهاجران را به کشورشان بازگردانند اما باید یک 
مکانیسم مشــترک ایجاد شود تا روند بازگشت با عزت انجام 
شــود. وزارت مهاجران طالبان گفت که به زودی قرار است 

هیاتی برای بررسی مشکلات مهاجران به ایران سفر کند.

بازگشت مهاجرانتهدید هرتزوگ رونمایی از طرح صلح

گــروه بین الملل: رایزنــی و گفت  وگوهای وزیــر امورخارجه 
کشــورمان با محوریت حملات اســرائیل به غــزه و لبنان و 
پیامدهای منطقه ای آن، دور تند به خود گرفته و ســیدعباس 
عراقچی همانند هفته های اخیر، مشــغول اجرای دیپلماسی 
منطقه ای است. وی پس از ســفر به لبنان، سوریه، عربستان 
سعودی، قطر، عراق و عمان به اردن سفر کرد. او )چهارشنبه( 
در رأس هیاتــی برای گفت وگو در ارتبــاط با آخرین تحولات 
منطقه و تلاش برای توقف اقدامات اسرائیل وارد اَمان، پایتخت 
اردن شــد. نکته مهم این است که عراقچی پس از گذشت 10 
سال، اولین وزیر خارجه ایران است که از سال 201۴ وارد این 
کشور می شود و به نوعی باید این سفر را نقطه ای برای بازتعریف 

روابط دوجانبه تهران – اَمان ارزیابی کرد.
رئیس دســتگاه دیپلماســی کشــورمان پــس از ورود به 
اَمان به عنوان هفتمین مقصد ســفرهای منطقــه ای با ایمن 
الصفدی، معاون نخســت وزیر و وزیر خارجه پادشاهی اردن 
هاشمی دیدار و گفت وگو کرد. به گزارش ایرنا، در این دیدار، 
موضوعات مورد علاقه طرفین در روابط دوجانبه و تحولات 
جاری منطقه مورد تبادل نظر و مشورت قرار گرفت. عراقچی 
ضمــن مروری بر وضعیــت بحرانی منطقــه در نتیجه تداوم 
نسل کشــی اسرائیل در غزه و تهاجم گســترده آن به لبنان بر 
ضرورت اقدام جمعی کشــورهای منطقه برای متوقف کردن 
ماشین جنگی رژیم اشــغالگر و جلوگیری از گسترش دامنه 
جنگ و حراســت از ثبات و امنیت منطقه در راستای منافع 

ملت های منطقه تاکید کرد. 
ایمن الصفدی، وزیر خارجه اردن نیز با ابراز نگرانی شدید 
از وخامت شــرایط امنیتی منطقه، موضع کشــورش مبنی بر 
ضرورت پایان دادن به کشــتار مردم بی گناه فلسطین و لبنان و 
نیز توقف تجاوزات علیه لبنان و جلوگیری از بی ثباتی بیشتر در 
منطقه را مورد تاکید قرار داد. طرفین همچنین بر اهمیت بسیج 
کشورهای منطقه و جامعه جهانی جهت کمک به آوارگان در 

غزه، لبنان و سوریه تاکید کردند. 
اسماعیل بقایی، سخنگوی وزارت خارجه کشورمان نیز در 
پیامی که در حســاب شخصی خود در شبکه اجتماعی ایکس 
به اشتراک گذاشــت با اشــاره به خبر دیدار عراقچی و ایمن 
الصفدی، معاون نخســت وزیر و وزیر خارجه اردن نوشت: در 
این دیدار ضمن مرور روابط دوجانبه، آخرین وضعیت منطقه 
با توجه به تشدید جنایات و تجاوزات رژیم صهیونیستی در غزه 
و لبنان مورد بحث قرار گرفت. وی خاطرنشان کرد: ضرورت 
توقف جنایات و تجاوزات اســرائیل برای حراســت از صلح 

منطقه مورد تاکید طرفین بود. 
پس از این ملاقات، وزیر خارجه کشورمان با عبدالله دوم، 
پادشاه اردن دیدار و گفت وگو کرد. عراقچی در این دیدار ضمن 
تبیین دیدگاه جمهوری اسلامی ایران راجع به وضعیت امنیتی 
منطقه و تلاش های صورت گرفته از سوی جمهوری اسلامی 
ایران برای جلوگیری از تشــدید ناامنــی و بی ثباتی در منطقه 
غرب آسیا بر ضرورت همکاری و همبستگی بیشتر کشورهای 
منطقه و جهان اسلام جهت وادار کردن رژیم صهیونیســتی به 
توقف نسل کشی و جنگ افروزی تاکید کرد. وزیر امور خارجه 
کشــورمان همچنین با ابراز نگرانی و اندوه شدید از وضعیت 
بسیار ناگوار مردم آواره غزه و لبنان که اکنون از امکانات اولیه 
برای ادامه زندگی نیز محروم شــده اند، خواســتار بسیج همه 
ظرفیت های کشــورهای اسلامی جهت جمع آوری و ارسال 

کمک های انسان دوستانه شد. 

پادشاه اردن نیز ضمن ابراز نگرانی شدید از وضعیت جاری 
در منطقه و خطرات و عواقب جدی ناشــی از گسترش دامنه 
منازعه و ناامنی بر همه کشــورها بر عــزم اردن برای هر گونه 
مســاعدت و مشــارکت در ابتکارات و روندهای معطوف به 
حفظ ثبات و امنیت منطقه تاکید کرد. طرفین همچنین بر اراده 
دو کشــور برای توســعه روابط دوجانبه و استمرار رایزنی ها و 
مشــورت ها درخصوص تحولات منطقه در راستای کمک به 

حفظ امنیت و ثبات در منطقه تاکید کردند.
عراقچی همچنین در جمع خبرنگاران اعلام کرد: »فرصتی 
فراهم شــد و درخصوص روابــط دوجانبه ایــران و اردن هم 
صحبت های خوبی را انجام دادیــم، باز در اینجا هم یک اراده 
مشــترک جهت پیشــبرد روابط وجود دارد که اقتضای منافع 
سیاســی دو کشور در این اســت که گفت وگوهای بیشتری را 
با یکدیگر داشــته باشیم. قرار شد سازوکاری جهت انجام این 
گفت وگوها میان دو طرف اندیشــیده شــود تا انشاالله بتوانیم 
روابط را در همه سطوح جلوتر ببریم. در مجموع تصور می کنم 
سفر بســیار خوبی بوده و پایه ای برای مشورت های بیشتر در 
آینده و همکاری های بیشتر میان دو کشور به حساب می آید«.

 Wسفر به قاهره پس از ۱4 سال
در ادامه این رایزنی ها، وزیر امورخارجه کشورمان پنج شنبه 
به مصر ســفر می کند که این ســفر را هم بایــد مهم و تاریخی 
دانســت. مصر به عنوان هشــتمین مقصد عراقچی و به عنوان 
بزرگ تریــن ارتش عربی جهان جایگاه مهمی در تحولات این 
روزهای منطقه خاورمیانه دارد؛ چراکه نه تنها اردن بلکه مصر 
هم به نوعی همسایگان اسرائیل به حساب می آیند که طی یک 
ســال گذشــته به خصوص پس از هفتم اکتبر تبعات اقدامات 
سهمگین نظامی اسرائیل علیه غزه را لمس کرده اند. باید توجه 
شود که 1۴ سال قبل حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه 
پیشــین ایران که آن روزها در کسوت معاون عربی- آفریقایی 
وزارت خارجه مشغول به خدمت بود، برای شرکت در مراسم 
تحلیف عبدالفتاح السیسی، رئیس جمهور مصر وارد قاهره شد 
و از آن روز تاکنون هیچ مقامی از ایران به این کشور سفر نکرده 
و بر همین اساس، عراقچی اولین مقام ایرانی است که پس از 
گذشته بیش از یک دهه وارد قاهره می شود. در این خصوص 

سید عباس موسوی، سخنگوی پیشین وزارت خارجه و سفیر 
ســابق ایران در جمهــوری آذربایجان در توئیتی درباره ســفر 
عراقچی به مصر نوشت: »ســفر پیش روی وزیر امور خارجه 
جمهــوری اسلامی ایران به مصر از ابعــاد مختلف یک نقطه 

عطف است«.
این درحالی اســت که تلاش های زیادی در دولت سیزدهم 
برای بازســازی و ترمیم روابط میان تهران و قاهره انجام شد 
و دیدارهایــی هم میان مقامات دو کشــور در خارج از ایران و 
مصر انجام شد ولی به هر ترتیب حالا روابط کشورمان با مصر 
به نوعی بازتعریف و ترمیم شــده اســت. از این رو و براساس 
داده های رســانه ای که طی روزهای اخیر منتشــر شده، وزیر 
خارجه کشــورمان قرار اســت در قاهره با »بدر عبدالعاطی« 
وزیر خارجه مصر، »عباس کامل«، رئیس سرویس اطلاعاتی 
این کشور و »عبدالفتاح السیسی«، رئیس جمهور مصر دیدار 
و گفت وگــو کند. همچنین ایلنا به نقــل از العربی الجدید در 
تاریخ 21 مهر 1۴02 اعلام کرد که برنامه سفر وزیر امور خارجه 
ایران به مصر شــامل گفت وگو درباره وضعیت منطقه دریای 
ســرخ و یمن، تحولات نوار غزه و تجاوزهای اسرائیل به لبنان 
همچنین بررسی راهکارهای توقف تشدید تنش در سایه پاسخ 
احتمالی این به عملیات موشکی ایران می شود. العربی الجدید 
گاه مدعی شدند که عراقچی حامل پیام  نوشته است: »منابع آ
مکتوب مسعود پزشکیان، رئیس جمهور ایران درباره اقدامات 

مرتبط با آرام کردن اوضاع در منطقه است«. 

 W  آنکارا مقصد بعدی عراقچی
نهمین ســفر وزیر خارجه کشــورمان بعد از اردن و مصر، 
ترکیه خواهد بود. در این خصوص اسماعیل بقایی، سخنگوی 
وزارت امور خارجه در پیامی در شــبکه مجازی ایکس نوشته 
بود، ترکیه را مقصد بعدی عراقچی در ادامه تور منطقه ای وی 
اعلام کرد. ســفر عراقچی به ترکیه درحالی انجام می شود که 
رئیس جمهوری این کشور بارها بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر 
اسرائیل را با هیتلر مقایسه کرده است. اردوغان اخیراً در مورد 
حملات ارتش اســرائیل علیه لبنان اعلام کرده که اسرائیل به 
اشغال لبنان بسنده نخواهد کرد؛ بلکه جنگ خود و حملاتش 

را در سراسر منطقه گسترش خواهد داد. 

سیدعباس عراقچی در ادامه مذاکرات منطقه ای خود با محوریت موضوعی پیامدهای اقدامات اسرائیل 
در غزه و لبنان به اردن و مصر سفر کرد 

دیدگاه: گزارش خارجی

رای گیری زودهنگام در »جورجیا«
کدام نامزد در یکی از 7 ایالت کلیدی پیروز می شود 

ترامپ یا هریس؟

انتخابــات  زودهنــگام  رای گیــری  روز  نخســتین 
ریاســت جمهوری 202۴ آمریکا در ایالت »جورجیا« فرا 
رسید و گزارش ها حاکی از ســطح بالایی از مشارکت در 
این ایالت کلیدی اســت و این درحالی است که انتخابات 
ریاســت جمهوری 202۴ ایالات متحــده آمریکا در تاریخ 
پنجــم نوامبــر )15 آبــان( با حضــور »دونالــد ترامپ« 
رئیس جمهور سابق این کشور و نامزد حزب جمهوری خواه 
و »کامالا هریس«، معــاون رئیس جمهور آمریکا و نامزد 

حزب دموکرات برگزار خواهد شد.
ســاعاتی پس از آغاز رای گیری زودهنــگام در ایالت 
»جورجیــا«، مقامــات انتخاباتــی اعلام کردند که بیش 
از 251 هــزار رای دهنده به  طور حضــوری رای خود را در 
صندوق ها انداختند. همچنین »گابریل استرلینگ«، مقام 
ارشــد انتخاباتی در جورجیا در صفحه ایکس خود از ثبت 
بیش از ۳2۸ هــزار رای در اولین روز رای گیری این ایالت 
کلیدی خبر داد. به گفته این مقام ارشد انتخاباتی، این رقم 
درحالی ثبت شده که در انتخابات ریاست جمهوری 2020 
در اولیــن روز رای گیری ایالت »جورجیا« فقط 1۳۶ هزار 
رای ثبت شــده بود. پیش از این، شماری از رای دهندگان 
روز جمعه 20 سپتامبر )۳0 شــهریور( در ایالت ویرجینیا 
در رای گیری زودهنگام شــرکت کردند و در آن زمان در دو 
ایالت مینه ســوتا و داکوتای جنوبی هم شــکلی از این نوع 
رای گیری برگزار شــد و برخی »رای دهندگان پستی« رای 
خود را حضوری تحویل دادند.  رســانه ها گزارش داده اند 
که انتخابــات زودهنگام حضوری یا رونــد رای غیابی به 
رای دهنــدگان در برنامه ریزی خود کمــک می کند و مانع 
مشکلاتی نظیر شــرایط بد آب وهوایی، صف های طولانی 
یــا اتفاقات غیرمنتظره در روز انتخابات خواهد شــد. هر 
ایالت تعداد معینی از آرای کالج الکترال برای اعطا به نامزد 
انتخابات دارد هر نامزدی که برنده آن ایالت باشــد، بدون 
صرف نظر از اینکه چقدر اختلاف کم باشد، همه آرای کالج 
الکترال را دریافت می کند. جورجیا با 1۶ رای الکترال یکی 
از آن هفت ایالت کلیدی است که می تواند برای دموکرات ها 
و جمهوری خواهان شانسی به همراه داشته باشد. همچنین 
ایالت های پنسیلوانیا، میشیگان، ویسکانسن، آریزونا، نوادا 
و کارولینای شمالی جزو این ایالت ها هستند و پیروزی در 
آنها مهم ترین راه کسب 2۷0 رای الکترال، یعنی میزان رای 
برای پیروزی یک نامزد در انتخابات ریاســت جمهوری از 

کل 5۳۸ رای الکترال است.
چشــم ها به ایالت »جورجیا« دوخته شــده و ترامپ 
و هریس هر دو در تلاش هســتند تــا رای دهندگانی را در 
این ایالت کلیــدی برای خود جمع کننــد. رئیس جمهور 
سابق آمریکا )سه شنبه( در شهر »آتلانتا« مرکز این ایالت 
گردهمایی انتخاباتــی برگزار کرد و رقیبــش معاون »جو 
بایدن«، رئیس جمهور آمریکا قرار است روز شنبه رویدادی 
را در این شــهر برگزار کند. در انتخابات ریاست جمهوری 
ســال 2020 »جو بایدن« به اولین دموکرات از سال 1۹۹2 
بدل شد که در »جورجیا« به پیروزی رسید و بسیاری این 
مورد را به سیاه پوستان این ایالت نسبت دادند؛ چراکه حدود 

یک سوم جمعیت آن را سیاه پوستان تشکیل می دهند.
در این راســتا، کامالا هریــس در صفحه ایکس خود 
ضمن آنکه از مردم جورجیا خواست تا در انتخابات شرکت 
کنند، نوشــت: »جورجیا، رای شما، انتخاب شما است و 
صدای شما، قدرت شماست. شــما این فرصت را دارید 
تا در این انتخابات با رای  زودهنگام، تاثیرگذار باشــید«. 
دونالد ترامپ نیز در صفحه ایکس ضمن اعلام درخواست 
خود از مردم جورجیا برای شــرکت در انتخابات، نوشت: 
»جورجیــا! رای گیری زودهنگام آغاز شــده اســت. این 
مهم ترین انتخابات در زندگی شماســت. چه حضوری و 
چه غیابی رای دهید، مطمئن باشید که صدای شما شنیده 

می شود. رای دهید«.
سی.ان.ان
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مراســم گرامی داشــت چهلمیــن روز درگذشــت محمدعلی 
بهمنی، شــاعر و غزل سرای معاصر سه شــنبه شب 2۴ مهر در بام 
باغ کتاب تهران برگزار شــد. این  برنامه با حضور اهالی فرهنگ و 
هنر ازجمله بهروز رضوی، اسماعیل کهرم، کیوان ساکت، محمد 
ســلمانی، جواد بختیاری، ایرج دیهیمی، همایون امیرزاده، هادی 
منتظری، بهزاد عبدی، حسین علیشاپور، مصطفی رحماندوست، 
اسماعیل امینی، عبدالجبار کاکایی، محمدسعید میرزایی، علیرضا 

بدیع، امیــد صباغ نو، ســمانه نایینی، نیما تقوی، ســعیده 
موسوی زاده، رحمت الله شاکری، سابیر هاکا، بهمنی زدوار، 
رضا شالبافان، آرزو ســبزوار قهفرخی، حنا حاج جعفری، 
محمدجواد حق شناس، نیک نام حســین پور، امیر ارجینی، 
فاطمه زینعلی، امیر مرزبان، ابراهیم اســماعیلی، رابعه زند، 

حسن هندی، امیر کریمی و... همراه بود.
در این  مراســم ترانۀ »بهار بهار« که پیش تر توسط عماد 
رام و بار دیگر توســط زنده یاد ناصر عبداللهی خوانده شــده 
بود، با تنظیمی متفاوت توسط یک گروه جوان با سرپرستی 
متین دهقان اجرا شــد. پروانه بهمنی، همســر محمدعلی 
بهمنی به عنوان اولین  ســخنران این  مراســم ضمن تشکر از 
تمام دوســتان و هنرمندانی که از ابتدای بستری شدن بهمنی 

همراه خانواده او بودند، گفت: »این مراســم با نام و یاد محمدعلی 
بهمنی برقرار شده اما در واقع تجلیل از همۀ اهالی فرهنگ، ادب 
و دســت اندرکاران هنر ایران است.« سپس هادی منتظری و سینا 
اعلم، قطعه ای که به یاد محمدعلی بهمنی ساخته بودند، نواختند 
و امیر کریمی، خواننده آلبوم »عشــق اســت« کــه با همکاری 
محمدعلی بهمنی، ناصر عبداللهی و پرویز پرستویی بود، یکی از 
قطعات این  آلبوم را خواند. حســین علیشاپور نیز به اجرای یکی 

از آثار بهمنی پرداخت. شــعرخوانی محمدســعید میرزایی و امیر 
ارجینی بخش بعدی این  مراسم بود. از دیگر بخش های این برنامه 
می توان به خواندن شعرهای بهمنی توسط بهروز رضوی، مصطفی 
رحماندوست، عبدالجبار کاکایی، ابراهیم اسماعیلی اراضی، امید 
صباغ نو، ســعیده موســوی زاده، علیرضا بدیع، امیر مرزبان، نیما 
تقوی و... اشــاره کرد. اکبر رجبی مشــهود، مدیرعامل جمعیت 
طلوع بی نشــان ها که سابقۀ 20 سال فعالیت در راستای حمایت از 
افراد آسیب دیده از کارتن خوابی را دارد در سخنانی به خدماتی 
پرداخت که محمدعلی بهمنی به مددجویان این خیریه ارائه 
کــرده و منجربه تألیف، چاپ و انتشــار دو جلــد کتاب با 
عنوان »حس خیابان« شــده بود. این  کتاب ها مجموعه ای 
از نوشــته های کارتن خواب های بهبودیافته در قالب شعر و 
داستان و خاطره هستند. سمانه نایینی شاعر، روزنامه نگار و 
شاگرد محمدعلی بهمنی نیز در این  مراسم به پروژۀ خیریه ای 
تحت عنوان »مهربانگ« اشــاره کرد. به گفتــه نایینی، نام 
مهربانگ برگرفته از واژه »مهربان« است که تکیه کلام بهمنی 
بود و این  پروژه با دعوت از مردم به جمع آوری کتاب و تجهیز 
کتابخانه های زندان های سراسر کشور با نام و یاد محمدعلی 

بهمنی فعالیت می کند.«

آیین نکوداشــت دکتر جلال الدیــن رفیع فر به همــت گروه علوم 
اجتماعــی خانۀ اندیشــمندان علوم انســانی و با هــم کاری انجمن 
جامعه شناسی و انجمن انسان شناسی، روز دوشنبه 2۳ مهر در سالن 
فردوسی خانۀ اندیشــمندان علوم انسانی برگزار شد. محمد میرزایی، 
رئیس انجمن جمعیت شناســی ایــران در ابتدای این مراســم گفت: 
»جلال الدیــن رفیع فر بعد از اتمام تحصیلات در فرانســه، ســال ۶۸ 
استادیار انسان شناسی دانشگاه تهران شد. منش والای او به دوستی ما 
منجر شد. او به مسافرت علاقمند است و آدم شفافی به شمار می رود. 
رفیع فر علایق ورزشــی هــم دارد و البته توجه خاصــی به ارزش های 
اخلاقی دارد. او از بانیان و نگه داران انجمن انسان شناسی بوده است.

 Wوفادار به علم 
در ادامه موســی عنبری، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران گفت: 
»جلال الدیــن رفیع فر یک فرد اصل گرای علمی اســت و دو خصلت 
اخلاق حرفــه ای و اعتقاد به نوعی جبریت علمی در کارهای او تکرار 
شده اســت. کتاب های ترجمۀ رفیع فر، بسیار ترجمۀ روانی دارند. او 
استادی است که الان شاگردانش هیأت علمی هستند. ما مفتخریم که 
هم کار او هستیم و از کتاب هایش استفاده می کنیم.«روح الله نصرتی، 
معاون فرهنگی دانشگاه تهران در ادامه این نشست گفت: »جلال الدین 
رفیع فر را شخصیتی عاطفی و خیرخواه می بینم. او در زمینۀ احترام به 
بزرگ ترها و پیشکسوتان زبان زد است. استادی است که وفادار به علم 
و الزامات علمی است. رفیع فر به علمی که می اندیشد و آن را آموزش 
می دهد، ایمان دارد. هم چنین به دانش انسان شناسی تعصب دارد و از 
آن دفاع می کند. او انسان را با ساحت فرهنگی تعریف می کند. رفیع فر 

نقش موثری در ترویج علم انسان شناسی داشته است.«

 Wقناعت به معلمی
در ادامــه مصطفی ازکیا، اســتاد دانشــگاه تهران طــی یک پیام 
تصویری گفت: »آشنایی من با جلال الدین رفیع فر به بیش از 20 سال 
پیش بازمی گــردد. در بعضی از تحقیقاتی که او انجام داده، من نیز به 
عنــوان هم کار کنارش بوده ام. فتوت و مردانگی را کاملًا می توان در او 
یافت. معلم بودن و پژوهش محور بودن از دیگر ویژگی های اوست.«

در ادامه حســین میرزایــی، عضو هیأت علمی دانشــگاه علامه 
طباطبایی بیان کرد: »افتخار شاگردی من در محضر استاد رفیع فر به 
۳1 ســال قبل و درس انسان شناسی ماقبل تاریخ برمی گردد. ساحت 
میان رشته ای و بین رشــته ای او را از همان زمان درک کردم. هم چنین 
مفهوم آنتروپــی اجتماعی را اولین بار در کلاس او یاد گرفتم. رفیع فر 
کتاب هایش نیز عمدتاً ساحت میان رشته ای دارد. آدم قانعی است و به 

معلمی قناعت کرده است.«

 Wپژوهش گری توانا و خستگی ناپذیر
در ادامه خانم کاوه همســر جلال الدین رفیع فر گفت: »هر چیزی 
که در مورد همســرم لازم بود از زبان اســاتید گفته شــد. همسرم در 

مســیری بوده که چندان هموار نبوده است. او به ذات آموزش معتقد 
بوده و ثابت قدم بوده است. ما هر دو علاقمند به حوزۀ علوم اجتماعی 

و هنر بودیم و فرزندان مان نیز در همین مسیر حرکت کرده اند.«
در ادامه پیام علی بلوک باشــی، اســتاد مردم شناســی توســط 
مهدی اصل زعیم قرائت شــد که در بخشــی از این پیام آمده بود: 
»جلال الدین رفیع فر استادی اندیشمند در اقلیم مردم شناسی است. 
او پژوهش گری توانا و خستگی ناپذیر است. آشنایی من با او به 2۴ 
ســال قبل بازمی گردد و در طول این مدت در عرصه های مختلف، 
شاهد تلاش های عاشــقانۀ او بوده ام. خداوند این فرهیخته گرامی 

را پاینده نگه دارد.«
در ادامــه محمد جعفری قنواتی، نویســندۀ حــوزه ادبیات عامه 
گفت: »از برگزارکنندگان این مجلس باشــکوه سپاسگزاری می کنم. 
جلال الدین رفیع فر در زمینۀ نهادســازی، کارهای اساسی انجام داده 
اســت. هم تألیف ها و هم ترجمه های او مورد اســتفاده پژوهش گران 
قــرار می گیرد. او در دانش نامۀ فرهنگ مــردم ایران هم چنین انجمن 
انسان شناسی نیز حضور فعالی دارد.« در ادامه جواد صفی نژاد، استاد 
دانشــگاه تهران طی یک پیام تصویری گفــت: »جلال الدین رفیع فر 
اسناد بی شــماری از چرخش نظام روستایی و عشایر گردآوری کرده 
و در این راه بســیار کوشا بوده اســت. لازم می بینم از برگزارکنندگان 
این مراســم تشــکر کنم.« در ادامه حکمت الله ملاصالحی، اســتاد 
باستان شناســی گفت: »دوســتی من با جلال الدین رفیع فر به 5 دهه 
پیش می رســد و هر بار نیز مرحله به مرحله گرم تر و صمیمانه تر شده 
است و من نیز به این دوستی افتخار می کنم. کارنامۀ علمی، پژوهشی 
و آموزشی رفیع فر بس درخشان و بسیار مفید و خواندنی است. همۀ 
ترجمه های او، از استادان بنام است. میراث ارجمند او برای آیندگان 

بسیار مفید است.«
در ادامــه محمداســماعیل اســمعیلی جلودار، رئیــس انجمــن 
باستان شناســی ایران گفت: »به نمایندگی از انجمن باستان شناســی 
ایران در خدمت شــما هستم. ما بســیار به جلال الدین رفیع فر افتخار 

می کنیم و خطاب به او می گوییم، حضور شما در گروه باستان شناسی 
و هدایت دانشــجویان برای ما مایۀ افتخار اســت. خرســندم که این 
فرصت به من داده شــد که مراتب تبریک همــکاران خودم را خدمت 
استاد رفیع فر اعلام کنم. امیدوارم نسل ما بتواند، گوشه ای از رفتار این 
بــزرگان را ادامه دهد. بزرگی ایران به عظمت نام این بزرگان اســت.« 
در ادامه حمیدرضا قربانی از باستان شناسان گفت: »همیشه در انتظار 
چنین مراسمی بودم که به رسم ادب در خدمت استادم باشم. هنگامی 
که از برگزاری این مراسم اطلاع یافتم، بی نهایت خوشحال شدم. یک 
استاد باید سه خصیصه دانش، منش و روش داشته باشد. او استادی 
خوش تیپ، جذاب و طناز در سر کلاس ها بود. تدریس او رسا، گیرا و 
مسلط بود. از جلال الدین رفیع فر، کتاب ها و مقالات بسیاری به جای 
مانده است. این کتاب ها از پر استنادترین کتاب ها در حوزه های مورد 
تألیف هستند.« در ادامه پیام شمس الدینی، استاد دانشگاه فرهنگیان 
بیان کرد: »در دورۀ دکتری ایران شناســی در بنیاد ایران شناسی، درس 
فرهنگ مردم ایران را در خدمت استاد رفیع فر بودم. برای کار رساله ام 
به پشتوانۀ حمایت استاد با اقلیت کلیمیان یزد ارتباط گرفتم و توانستم 
چندین مصاحبه با آن ها انجام بدهم. از افتخارات من بود که توانســتم 
رسالۀ دکتری را با همکاری اســتاد و با استخراج چهار مقاله به پایان 

برسانم. بزرگ منشی و حسن خلق او زبان زد است.«
در پایان جلال الدین رفیع فــر گفت: »نمی دانم چگونه از این همه 
مجبت دوســتان تشکر کنم و این افتخار هیچ وقت برای من فراموش 
نخواهد شــد. حضور رییس دانشگاه تهران، اســاتید و دانشجویان 
در این جلســه باعث افتخار من اســت. از برگزارکنندگان این مراسم 
نیز بسیار سپاس گزارم. بیش از ســه دهه است که در دانشگاه تهران 
مشغول به کارم و با افرادی مواجه شده ام که معلمان واقعی من بودند 
و با بزرگان زیادی هم کار شدم که در کنار این شخصیت ها رشد کردم. 
من مدیون این بزرگان هســتم. دانشــکدۀ علوم اجتماعی، دانشکدۀ 
خاصی اســت و زندگی کــردن در چنین فضایــی، یک کلاس درس 

باارزش برای من بود.«

نکوداشت جلال الدین رفیع فر در خانۀ اندیشمندان علوم انسانی

گرامی داشت محمدعلی بهمنی در باغ کتاب

انسان شناس نهادساز

خیریه ای به یاد شاعر 

دریچه: تحلیل عادات

شهر موتورسوران
فرهنگ شهرنشینی و موتورسواری 

تا اوایل دهــۀ ۶0 خورشــیدی رانندگی بــا اتومبیل در 
تهــران اندکی امکان پذیروقابل تحمل بود. در اواســط دهۀ 
۶0 خورشــیدی مردم به طرف خرید موتور و استفاده از آن 
برای تردد در ســطح شهر تمایل پیدا کردند چون به صورت 
سختگیرانه ای مرکز شهر تهران در حوزۀ طرح ترافیک قرار 
گرفت. از اواخر دهۀ ۶0 اســتفادۀ شخصی از موتور تبدیل 
به اســتفادۀ عمومی شــد. در ابتدا تعداد اندکی موتورسوار 
در حوزۀ بازار، ناصرخســرو و مراکز تجاری نزدیک در این 
منطقــه، اقدام به حمل و نقل مســافر و بعــداً بار نمودند. 
روندی که اینک در تهران و البته در برخی از شهرهای بزرگ 
منجر به شکل گیری یک معضل اجتماعی و فرهنگی بسیار 

گسترده ای شده است.
برای توضیح بهتر باید اشاره کرد طبق آمار تا سال گذشته 
تعداد تقریبی 5 میلیون موتورسیکلت در تهران در حال تردد 
بوده اند. مراکز صنعتی هم وعده داده اند امســال تا ۶00 هزار 
دستگاه موتورســیکلت تولید خواهند کرد. با توجه به اینکه 
میزان تولید موتور نسبت به سال قبل رقمی حدود 200 هزار 
موتورسیکلت افزایش داشته است، به نظر می رسد اگر وعدۀ 
امیرعباس هویدا  که گفته بود به امید روزی که هر ایرانی یک 
پیکان داشته باشد! نرسیدیم، احتمالًا تا دو سه سال آینده به 
تعداد هر تهرانی یک موتورسیکلت در شهر تردد خواهد کرد!
متأســفانه با رشــد ســریع و بی منطــق بهره گیری از 
موتورســیکلت، مشــکلات متعددی به وجود آمده  است. 
به عنوان نمونه هر شــهروندی هر روز می تواند شــاهد یک 
تصادف بین موتورســیکلت و خودروها باشد. تأسف بارتر 
آنکه برخی از موتور ســوارها در شــهر به سمبل بی نظمی و 
قانون شکنی تبدیل شــده اند؛ عبور از پیاده رو، تردد در طرح 
ترافیک، حرکت در مســیر ورود ممنوع، تردد در بزرگراه ها، 
تردد روی پل های هوایــی، تردد در روزهای بارانی و صدها 
خلاف ابتکاری دیگر! که به صراحت ممنوعیت قانونی دارند 
ولی برخی افراد با رفتارشــان فرهنگ قانون شکنی را ترویج 
می کنند. مســائل مربوط به آلودگی صوتی و آلودگی هوا و 
مسائل دیگری از این دست هم که به جای خود باقی است.
در حقیقت روند رشــد موتورســواری در شهر چنان 
ســریع بوده که سیاســت هایی برای تنظیــم رفت وآمد با 
موتورســیکلت اتخاذ  نشــده اســت. البته می دانیم تردد 
موتورســیکلت در حجم انبوه نه موضوع تازه ای است و نه 
به کشــورما انحصار دارد. شهر سایگون در ویتنام با ۷.5 
میلیون نفر جمعیت نزدیک به پنج میلیون موتورســیکلت 
دارد و تــا حــد زیادی وابســته ترین محیــط ترافیکی به 
موتورسیکلت است زیرا خیابان های باریک سایگون ۳00 
ساله نمی توانســت بدون تراکم ترافیک و جریان ترافیک 
موتورسیکلت کار کند. اگرچه خودروها هنوز در جاده های 
سایگون به وفور یافت می شوند اما اکثریت قریب به اتفاق 
ترافیک را موتورسیکلت ها تشکیل می دهند. در شهرهای 
دیگر مانند بانکوک در تایلند، شــهرهایی در ســنگاپور، 
هنگ کنگ و ســورابایا در اندونزی نیز به دلایل مختلف 
تاریخی، حمل ونقل به شــدت بــه موتورهای دوچرخ در 
شهرها وابسته اســت. بنابراین حضور موتورسیکلت در 
شهرها غیرقابل اجتناب شــده است؛ پس برنامه ریزی و 
ضابطه مند کردن حرکت موتورســواران ضروری اســت. 
محتمل ترین ســناریو این اســت که در مرحلۀ اول قوانین 
شــهر به شــهر و منطقه به منطقه تنظیم شوند. دوم یک 
سیستم الکترونیک طراحی شود و کاربر موتورسوار به  ویژه 
آنهایی که با موتور کار می کنند، آن را نصب و به  کار بگیرند 
تا حداقل بتــوان آمار دقیقی از میزان تــردد، مناطق تردد 
و نکاتی دیگر را به  دســت آورد که باید برای برنامه ریزی 
درســت بهره  گرفت. نکتۀ ضروری بعدی آموزش است. 
آموزش آنلاین، حضوری و خلاصه هر نوع آموزشــی که 
بتواند، فرهنگ درست موتورسواری را به افراد منتقل کند.
در مجموع به دلیل ضعف در زیرساخت های حمل ونقل 
شهری، وضعیت شــهر از نظر مشکل بودن تردد در معابر 
باریک و کوچه پس کوچه ها، کاربردی بودن موتورسیکلت 
را برای اکثریــت قریب به اتفاق مردم شــهرهای درحال 
توسعه ضروری ساخته و به تبدیل شدن آن به روش اصلی 
حمل و نقــل در آن مکان هــا کمک کرده اســت. بر همین 
اساس نیز عدم برنامه ریزی و کنترل این پدیده، اوضاع شهر 

را از این نابه سامان تر خواهد کرد.

حسن محرابی
پژوهش گر



05  سال هفتم  شماره 1811
پنج شنبه  26 مهر 1403 پیشنهادهایی برای دیدن تماشا

ســیدعباس صالحی، وزیــر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 
حاشیه جلسه روز گذشته دولت در جمع خبرنگاران، بیان کرد: 
بخشی که به عنوان هنرمندان ممنوع الکار تلقی می شوند موارد 
مختلفی دارد. تک تک این موارد در این دوره جدید مورد بررسی 

قرار و یک تجدید نظر کلی صورت خواهد گرفت.
وزیر ارشــاد در حالی این اظهارات را پــس از یک هفته از 
انتخاب رییس ســازمان ســینمایی تازه اش مطرح می کند که 
محمد خزاعی رییس قبلی این سازمان بارها گفته بود که برخی 
از افراد بنا بر تشــخیص مراجع قضایی ممنوع  الکار شدند و در 
این رابطه سازمان ســینمایی دخالتی نداشته است. خزاعی در 
آخریــن روزهای کاری اش با حضــور در تلویزیون در این  باره 
توضیح داده بود: »زمانی که وارد سینما شدم حدود ۴00 و خرده 
نفر ممنوع الکار بودند. ممنوع الــکاری هیچ ارتباطی با وزارت 
ارشــاد در هیچ دوره ای از دولت ندارد و باید یک جای قضایی 
حکمی صادر کند تا براساس آن یک هنرمند ممنوع الکار شود 
و این یک تصمیم شــخصی نیست. ما ســعی کردیم تا جایی 
که می توانیم، اجــازه ندهیم دســتگاه های امنیتی وارد فضای 
سینما شــوند و ما خودمان با هنرمندان وارد گفت وگو شویم. 
مــا خودمان با نزدیک به 2 هزار نفر از هنرمندان وارد گفت وگو 
شدیم تا مشکلشان حل شــود اما برخی هنرمندان پرونده شان 
کاملا امنیتی شــده بود و از عهده ما خارج بود. در آن شــرایط 
هم خود آقای اســماعیلی )وزیر ارشــاد وقت( بارها جلسات 
متعددی برگزار کردند تا مشــکلات هنرمندان مرتفع شود و با 
دســتگاه های مختلف رایزنی می کردند. یک عده ای از این ۳0 
نفر ممنوع الکار مربوط به هنرمندانی اســت که کشف حجاب 
کردند. برخی از این هنرمندان در خارج از کشور هستند و دائما 
علیه جمهوری اسلامی ایران فعالیت می کنند. به طور مثال در 
کشــور ما حجاب یک قانونی دارد و ما نمی توانیم وعده الکی 
بدهیم تا شخصیت خوبی از خودمان بســازیم. ما بارها اعلام 
کردیــم اگر برخی هنرمندان خانم حجاب را رعایت کنند کاملا 
فضای کار برایشــان فراهم  است اما عده ای قبول نمی کنند. ما 

هم نمی توانیم فیلم بدون حجاب روی پرده سینما ببریم.«
وزیر ارشاد پیشین هم بر تعداد ممنوع  الکارانی که خزاعی به 
آن اشاره می کند، تاکید و البته در جایی هم اشاره کرده بود که این 

تعداد کمتر از انگشتان دو دست است!
اگر بخواهیم بنا را بر همان تعدادی که رییس قبلی ســازمان 
ســینمایی بر آن تاکید کرده، بگذاریم مدیران صالحی باید برای 
رفع ممنوع الکاری ۳0 نفر از اهالی هنر که بیشــتر آنان در حوزه 
سینما و موسیقی فعالیت می کنند، تلاش کنند. بخش زیادی از 
این افراد را زنان بازیگر تشــکیل می دهند که در دوره ای اقدام به 
کشف حجاب کردند و حالا با تلاش هایی که برای بازگشت آنها 
صورت گرفته ظاهرا برخی از آنها مشکلی برای ادامه کار ندارند. 
از میان این افراد می توان به لیلی رشــیدی اشاره کرد که تا همین 
چندی پیش قرار بود در نمایشــی روی صحنه برود اما به میل 
خود از ادامه همکاری با گروه انصراف داد. آزاده صمدی و لیلا 
بلوکات هم که در دوره ای مشمول برخی از احکام قضایی شدند، 
مشــکلی برای ادامه کار ندارند و صمدی تا همین چندی پیش 
نمایشی را در تماشاخانه ایرانشهر تهیه کنندگی می کرد. بلوکات 
هــم اعلام کرد که احکام قضایی مربوط بــه ممنوع الکاری اش 
رفع شــده و دیگر مشــکلی برای کار کردن ندارد. در این میان 
بازیگرانی چون فاطمه معتمد آریا، ترانه علیدوستی، پانته  آ بهرام، 

هنگامه قاضیانی، شقایق دهقان، کتایون ریاحی و افسانه بایگان 
از جمله افرادی هســتند که به نظر می رسد ممنوع الکاری آنها 
هنوز برداشته نشده و آنها شرایط فعالیت هنری را پیدا نکردند. 
کارگردان فیلم سینمایی »شهر خاموش« که باران کوثری در آن 
بازی می کند و این روزها در برخی ســینماها روی پرده است از 
ممنوع  الحضور بودن این بازیگر در نشست های نقد و بررسی این 
فیلم گفته و حتی تاکید کرده بود که اجازه طراحی پوستر فیلم با 

چهره این بازیگر هم به آنها داده نشده است. 
 اما در این میان عده ای هم هســتند که دچار این ممنوعیت 
نیســتند اما خود مایل به ادامه کار در حــال حاضر نخواهند 
بود. آنها در شرایطی که جامعه دچار التهاب بود، اعلام کردند 
کــه دیگر فعالیت نخواهند کرد و وزیر ارشــاد به همراه رییس 
سازمان سینمایی شاید بتوانند چاره ای برای ادامه کار این عده 
هــم بیابند. از جمله اینها می توان به وحید جلیلوند، کارگردان 
ســینمای اشاره کرد که در آن روزها در ویدئویی اظهار کرد که 

در ایران دیگر فیلم نخواهد ساخت. 
پس از انتخاب مســعود پزشــکیان به عنوان رییس جمهور 
دو تشکل کانون کارگردانان خانه سینما و انجمن تهیه کنندگان 
مستقل ســینمای ایران در نامه هایی سرگشاده از رییس جمهور 
خواســتند که به موضوع هنرمندان ممنوع الکار رسیدگی کند. 
خانه ســینما هم پیش از اینکه انتخابات ریاســت جمهوری به 
پایان برســد، درخواست های خود را از رییس جمهور در قالب 
پرسش هایی مطرح کرده بود که رسیدگی به وضعیت سینماگران 

ممنوع الکار هم یکی از این موارد بود. 
همه اینها نشان می دهد که وزیر ارشاد یکی از ماموریت های 
جــدی خود را رفع موانع برای هنرمندان ممنوع  الکار می داند اما 
اینکه به همراه مدیرانش تا چه اندازه در این زمینه موفق عمل کند 

در آینده نزدیک مشخص خواهد شد. 
همه اینها در حالی اســت که وزیر قبلی فرهنگ و ارشاد 
اسلامی یک ماه پس از انتخاب مســعود پزشکیان به عنوان 
رییــس جمهور اعلام کــرد: »دیگر ممنوع الــکاری به طور 
مخفیانه بــه هنرمندان اعلام نمی شــود. اگر هنرمندی دچار 
مشکلی شــد به جای اینکه در راهروهای دادگاه و دادسرا در 
رفت و آمد باشد توسط هیات تخلفات در وزارت فرهنگ که 
با حضور نمایندگان اصناف و خود هنرمند تشــکیل می شود 
مورد بررســی قــرار می گیرد. در این جلســه خــود هنرمند 
ســخنانش را می گوید و اگر حکم صادره مورد اعتراض قرار 
گرفت، موضوع در نهاد بالادستی ۹ نفره ای که در نظر گرفته 

شده است، بررسی می شود.«

حــالا باید دید چنین هیاتی همچنــان در وزارت فرهنگ و 
ارشاد وجود دارد و ســیدعباس صالحی با کمک چنین هیاتی 
می خواهد مشکل ممنوع الکاری هنرمندان را رفع کند و یا اینکه 
متوسل به روش های دیگر خواهد شد. اسماعیلی وزیر پیشین 
این وزارتخانه در حالی این خبر را اعلام کرده بود که پزشــکیان 
بر مســند ریاست جمهوری نشسته بود و بعید به نظر می رسد، 
در آن دوره این هیات تنها بنا به میل و خواسته اسماعیلی شکل 
گرفته باشــد. در واقع آن طور که اسماعیلی خبر داده بود، گویا 
مسائلی مانند ممنوعیت های کاری هنرمندان از محاکم قضایی 
به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ارجاع داده شده و این مسائل 

قرار است در همین وزارتخانه رفع و رجوع شود. 
فاطمــه مهاجرانی، ســخنگوی دولت در اولیــن روزهای 
کاری به مراســمی سینمایی در موزه سینما آمد و در گفت    وگو با 
خبرنگاران از رفع ممنوع الکاری هنرمندان در راستای وفاق ملی 
گفت. او در این مراسم تاکید کرد: »نگاه دولت تعامل حداکثری 
اســت و در این موارد، نگاه کارشناســانه باید جریان پیدا کند. 
خیلی از موضوع ها باید چکش کاری شوند تا در نهایت با حفظ 
منافع کشــور و حفظ حرمت هنرمند، سند تصویب شود. نگاه 
دولت جدید برای به تصویر کشــیدن واقعیت هــا و آرزوها در 
سینما، حمایتی اســت و برای رفع ممنوع الکاری هنرمندان به 

ویژه سینماگران زن به دنبال وفاق ملی خواهد بود.« 
با همه اینها باید ببینیم وزیر به همراه مدیران وزارتخانه اش 
تا چه انــدازه می توانند در رفــع محدودیت ها و ممنوعیت ها 
در ســینما و در حوزه های دیگر مانند تئاتر و موســیقی موفق 
باشــند و آیا می توانند برخی از فعــالان این حوزه ها که مدتی 
است از فعالیت دور مانده اند را به این عرصه بازگردانند یا نه. 
به نظر می رســد، عزم و انگیزه جدی در این زمینه وجود دارد 
اما این شــرط کافی برای رفع چنین محدودیت هایی نیست و 
باید قدرت چانه زنی، ذکاوت و ســیاس بودن را به این انگیزه 
اضافــه کرد و توانایی تعامــل و اقناع کردن برخــی از افراد، 
گروه ها و نهادهــا را هم به آن افزود تا در نهایت به حل چنین 
محدودیت هایی فائق آمد. وزیر ارشــاد در همین یک فقره از 
ماموریت های خود راه دشــواری و مصائب بسیاری پیش رو 
دارد که در صــورت موفقیت در آن خود را بــه عنوان وزیری 
کارآمــد و موثر مطرح خواهد کرد اما در غیر این صورت یکی 
از مطالبات جدی اهالی هنر روی زمین خواهد ماند و وزیر با 
اتهاماتی نظیر ناکارآمدی و ناتوانی در رفع مشــکلات روبه رو 
خواهد شد که ادامه کار را برایش سخت تر کرده و او بخشی از 

حمایت  هنرمندان از خود را از دست خواهد داد. 

وزیر ارشاد از بررسی تک تک موارد ممنوع الکاری هنرمندان خبر داد

تجدید نظر؟

کارشناسان گیشه معتقدند، فیلم »جوکر: جنون مشترک« پس 
از پایان اکران با زیان 150 تا 200 میلیون دلاری رو به رو خواهد 
بود. پس از موفقیت بزرگ فیلم »جوکر« ساخته تاد فیلیپس در 
سال 201۹ پیش بینی می شد دنباله این فیلم سینمایی نیز یک اثر 
جذاب باشد اما »جوکر: جنون مشترک« که با بودجه سنگین 
200 میلیون دلاری و 100 میلیون دلار هزینه های تبلیغاتی اکران 

جهانی شده، تاکنون عملکرد فاجعه باری داشته است.

چینی ها فیلم ماجراجویی کمدی »فرد سرخ پوش« با موضوع 
کریســمس با بازی دواین جانسون را برای اکران در سینماها 
پذیرفتند. این فیلم توسط جیک کاســدان کارگردانی شده و 
درباره بابانوئل با نام رمزی »فرد ســرخ پوش« است که ربوده 
می شــود. برای نجات کریسمس، رئیس امنیت قطب شمال 
با بازی جانســون باید با بدنام ترین شکارچی جهان )با بازی 

کریس ایوانز( در یک ماموریت پر از اکشن وارد عمل شود.

هیو جکمن، مرد گرگ نمای اکشــن های ابرقهرمانانه در یک 
درام موزیــکال تازه با نام »ترانه ســونگ بلو« جلوی دوربین 
می رود. این فیلم با نام »ترانه ســونگ بلو« وارد مرحله تولید 
خواهد شد. کیت هادســن در این کمدی درام موزیکال نقش 
مقابــل هیو جکمن را بازی می کنــد و کریگ برور کارگردان 
آن اســت. داستان ترانه ســونگ بلو درباره یکی از گروه های 

موسیقی معروف دهه ۷0 میلادی است.

بازی هیو جکمن در فیلم موزیکالفرد سرخ پوش به چین می رودزیان 200 میلیون دلاری جوکر

گزارش سینمای ایران 

ناجی سینما و آفت دیگر فیلم ها
فروش بالای زودپز، سانس  دیگر فیلم ها را گرفته است

این روزها، فیلم سینمایی »زودپز« ناجی سینما شده و هم 
مخاطب را به سالن ها کشانده و هم گیشه را رونق داده است اما 
نگاهی به سامانه های بلیت فروشی نشان می دهد که سینماداران 
به  رغم آیین نامه های مشــخص درحال حذف سانس فیلم های 

دیگر به نفع فیلم  پرفروش  این روزها هستند.
فیلــم ســینمایی »زودپز« بــه کارگردانی رامبــد جوان که 
از هفته گذشــته اکران خود را در ســینماها آغــاز کرده، جان  
تازه ای به ســینماها داده است؛ در دو ســال گذشته فقط چند 
فیلم ماننــد »زودپز« توانســتند تجربه فیلم دیــدن جمعی در 
ســالن پر از مخاطب را رقم بزنند کــه همگی فیلم های کمدی 
بودند و در نهایت توانســته اند ۸0 درصد از گیشــه سینماها را 
بــه خود اختصاص بدهنــد و در فــروش 1000 میلیارد تومانی 
ســینماها موثرتر از ســایر ژانرها باشــند. در این میان طبیعی 
است، سینماداران که به دنبال فروش بیشتر، تامین هزینه های 
سرسام آور و البته ســودآوری از سالن های خود هستند، تعداد 
بیشــتری ســانس را در اختیار فیلم های پرفروش بگذارند. بر 
همین اساس نیز اوایل امسال شورای صنفی نمایش آیین نامه ای 
برای اینکه فیلم های دیگر از کمدی ها عقب نمانند، مصوب کرد 
که در صورت تخلف از آیین نامه، تذکر، تعلیق یا تعطیلی موقت 
را روی میز سینماداران متخلف می گذارد. حال به نظر می رسد 
اوضاع این روزهای ســینما، سنگ محک خوبی برای شورای 
صنفی نمایش است؛ چنانچه شنیده می شود شورای صنفی در 
نامه ای به سینمادارها نسبت به حذف سانس های دیگر فیلم ها 
به نفع یک فیلم هشــدار جدی داده است. براساس اطلاعات 
سامانه های بلیت فروشی در روز سه شنبه که بلیت فروشی نیم بها 
در جریان اســت، وضعیت چند ســینما در توزیع سانس ها از 
سایرین عجیب تر است مثل پردیس های هدیش مال و بام نیایش 
در همین روز نیم بها به ترتیب 25 و 2۹ سانس برای »زودپز« در 
نظر گرفته اند و در مقابل ۴ ســانس به »ببعی قهرمان«  دادند و 
همه فیلم های دیگر را تک سانس اکران کردند! پردیس چارسو 
هم در 2۳ ســانس این فیلم را اکران کرده، سه سانس را به یک 
انیمیشــن اختصاص داده، »اســتاد« را اکران نکرده و مابقی 
فیلم ها را هم تک سانس روی پرده برده است. سینما آزادی هم 
یکی دیگر از ســینماهایی است که با 2۷ سانس، نوبت نمایش 
زیادی را به »زودپز« اختصاص داده است. این سینما ۷ سانس 
هــم برای ببعی قهرمان دارد که به خاطــر فیلم کودک بودن آن 
همگی تا قبل از ساعت ۶:۳0 عصر هستند. فیلم های تگزاس، 
مفت بر، قلب رقه، شــهر گربه ها و پول و پارتــی نیز به ترتیب 
۴ و ۳ ســانس دارند. ســینما آزادی و نیز ایران مال، مگامال و 
کوروش به عنوان پردیس های چند سالنه و بزرگ هر کدام بیش 
از 20 ســانس به اکران »زودپز« اختصاص داده اند و سالن های 
دیگر خود را در اختیار ســایر فیلم ها گذاشته اند. البته وضعیت 
فیلم های اکران شده در سینماهای شهرستان ها نیز چندان فرقی 
با تهران ندارد. در شیراز، پردیس هنر شهر در روز نیم بهای خود 
1۴ سانس به یک فیلم اختصاص داده و ۳ سانس برای هر کدام 
از فیلم های تگزاس، پول  و پارتی و مفت بر دارد و بقیه فیلم ها را 
تک یا دو سانس اکران کرده اســت. شیراز مال هم 10 سانس 
برای یک فیلم، ۳ و 2 ســانس برای دو فیلم دیگر گذاشته و 
همه فیلم های دیگر را تک سانس روی پرده برده است. سینما 
بازار شــهر قم هم وضعیت جالبی دارد چراکه همه فیلم های 
روی پرده را به صورت تک ســانس اکران کرده و سانس های 
خود را در اختیار زودپز گذاشــته اســت؛ اکومــال کرج نیز 
وضعیتی تقریباً مشابه دارد و غیر از ۶ سانس »ببعی قهرمان« 
و »پول و پارتی« همه ســانس های خود را به فیلم پرمخاطب 
رامبد جوان داده است.در مشهد نیز سینما هویزه 1۳ سانس 
و سینما اطلس 21 ســانس برای فیلم پرمخاطب این روزها 
در نظر گرفته اند و بقیه ســانس ها را به سایر فیلم ها؛ هرچند 
وضعیت سانس دهی دو سینمای مذکور در سانس دهی بسیار 
بهتر از چند سینمای تهران است. نکته جالب توجه این است 
که حتی همین ســانس های اندک برای فیلم های روی پرده 
نیز به شکلی چیده شده اند که ۹0 درصد آنها پیش از ساعات 
شلوغی سینماها )غروب به بعد( هستند! گفتنی است: تعداد 
سانس های شمار شده برای قبل از ساعت 12 و شروع سانس 

سینماهاست.

گلاویژ نادری
گروه سینما و تلویزیون
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فاطمه راکعی: مســعود پزشکیان در صحنه عمل نشان داد که 
به ایده زنده باد مخالف من پایبند اســت. از قبل مشخص بود 
که برخی افراد و جریانات مخالف دولت، تلاش خواهند کرد 
تا محیط دانشــگاه تهران را به فضایــی برای تخریب دولت و 
حاشیه سازی برای رئیس جمهور بدل کنند. اما رئیس جمهور 
با آرامش، صدای مخالفانش را شــنید، به آنها تریبون داد و با 

آنها دیالوگ برقرار کرد.

مهدی شــیرزاد: زنده بودن و پویایی دانشــگاه با حضور سازنده 
دانشــجو و استادان دانشــگاهی معنا پیدا می کند. اگر دولت ها 
حداقل آزادی ها را در دانشگاه ها به رسمیت نشناسند، دانشگاه ها 
در خوش بینانه تریــن حالت، بدل به یک ســازمان بروکراتیک 
می شــوند که عده ای بدون روح، انرژی و انگیزه صرفاً برای ادا 
کردن روزمرگی ها در آن حضور پیدا می کنند. بدون تردید خروجی 

یک چنین دانشگاهی هم به درد توسعه کشور نخواهد خورد.

محمدصالح نقــره  کار: عملکرد این دولت با توجه به شــعار 
و وعــده  محــوری بازگشــت اخلاق دانشــگاهی و حقوق 
دانشگاهیان به دانشــگاه بوده است. در بدو استقرار دولت به 
وعده رئیس جمهور عمل و کمیته ای در این خصوص تشکیل 
شده تا موضوعات مرتبط به شیوه های دقیقی مورد بازبینی قرار 
بگیرد و پرونده اســاتیدی که اخراج شدند، یا دانشجویانی که 
به  نوعی وضعیت تعلیقی دارند هم مورد بازنگری قرار بگیرند.

عم به وعدهلآزادی  در دانشگاه هاشنیدن صدای مخالف

نقــش بی بدیل توســعه در جوامع مدرن با اتــکا به پژوهش، 
فناوری و توسعه فرهنگی محقق می شود. این مولفه های بنیادین، 
زمینه ساز شــکل گیری و تبلور جهاد دانشــگاهی در اواخر دهه 
50 شمســی بود که سیاست های شــکل گیری این نهاد عمومی 
و انقلابی مبنی بر ایفای نقش محوری در روند توســعه کشور به 
وســیله برنامه های گسترده علمی، پژوهشی و فرهنگی هم چنین 
توانمندســازی نســل جوان و ارتقای ســطح علمی جامعه بوده 
اســت. این نهاد مســئولیت اســتراتژیک تقویت هویت ملی و 
فرهنگی جامعه را نیز عهده دار اســت و در کنار آن رسالت ایجاد 
توازن میان صنعت و دانشــگاه و دانشگاه و جامعه که مهم ترین 

فرآیندهای پیشران توسعه کشور هستند را نیز متقبل شده است.
در  خــود،  ســاله    ۴۴ زیســت  در  دانشــگاهی  جهــاد   
فراز ونشــیب هایی که بر جامعه گذشــت، نقش محوری خود را 
حفظ کرد و به خصوص در دهه های ۶0 و ۷0 خود به زادگاه آنچه 
در ذهن های جوانان می گذشــت مانند ایسنا، رویان و ... تبدیل 
شد و محبوبیت خود را در میان جوانان به عنوان یک مأمن جذاب 
برای گفت وگو و تضارب آرای آزاداندیشانه پیدا کرد و امروز توسط 
بسیاری از چهره های شاخص و اساتید به  عنوان یک خاطره زیبا 

و تاثیر مثبت از این نهاد یاد می شود.
 امروزه نیز با توجه به معضلات بسیار زیادی که در زمینه های 
مختلــف فرهنگــی، اجتماعی، ارتبــاط صنعت و دانشــگاه، 
نقش آفرینی دانشگاه در جامعه، بحران های هویتی موجود و... 
هســت، هم چنان جهاد دانشگاهی می تواند نقش موثرتری برای 
عبور از این معضلات ایفا کند که در ادامه به تفصیل به تناســب 
راه حل های مشــکلات موجود و ظرفیت های جهاد دانشگاهی 

خواهیم پرداخت.

 W جهاد دانشگاهی، گفت وگو، وفاق و توسعه فرهنگی
جهــاد دانشــگاهی در طول تاریخ زیســت خــود، کارنامه 
درخشــانی در زمینه ایجاد فضای گفت وگــو و تضارب آرا میان 
جوانان و دانشــجویان به یادگار گذاشته اســت که مصداق آن را 
می توان رویداد مناظرات دانشــجویی نشــان خواجه نصیرالدین 
طوســی دانســت. امروزه نیز بســیاری از بحران هــای موجود 
به خصــوص مشــکلات فرهنگی در جامعــه، محصول کاهش 
ارتباطــات اجتماعــی یا چالش هــای مرتبط بــا هویت ملی و 
فرهنگی هســتند که می توان در یک بستر و فضای مناسب متاثر 
از فرهنگ انتقادپذیری و آزاداندیشی برای گفت وگو و تضارب آرا 
میان دانشــجویان، جوانان و نسل های مختلف به احصاء برخی 
تعارضات فرهنگی و اختلافات اجتماعی، کمک شایانی کرد که 
لازمه این کار عبور از فرآیندهای بروکراتیکی است که مدتی است 
بر جهاد سایه افکنده چراکه باید فارغ از تمام نگاه های سلیقه ای 
یــا جناحی، جهاد تبدیل به نهادی برای حضور موثر و ارتباطات 
بیشتر همه اقشار به خصوص نسل های جدید باشد تا در این بستر 

بتوان شاهد فضای گفت وگوی سازنده بود.
واضح و مبرهن اســت که جهاد دانشگاهی با اصلاح این 
رویه خود و بازگشــت به سیاست ها و دکترین پیشین می تواند 
پایگاهی برای جوانان نســل زد باشد تا علاوه بر اصلاح تضاد 
دیدگاه های میان جوانان این نســل با جامعه هم چنین برآوردن 
نیاز دیده شدن و شنیده شدن این نسل از این ظرفیت در راستای 
توسعه فرهنگی، اجتماعی و پژوهشی استفاده نماید هم چنین 
رسالت خود را به  عنوان نهاد مکمل دانشگاه و یک منبع قابل 

وثــوق در اصلاح فرهنگ دانشــگاه و جامعه دانشــجویی و 
جوانان انجام دهد.

 Wجهاد دانشگاهی، کانون توسعه متوازن
 مرکز افکارســنجی )ایسپا(، سازمان تجاری سازی فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان )ستفا(، مراکز نوآوری و شتاب دهی )منش(، 
معاونت های فعال جهاد دانشــگاهی هم چنین وجود واحدهای 
فعال در تمام استان های کشور، ظرفیت بالقوه و استراتژیک این 
نهاد دانشگاهی را در فرآیند توســعه کشور تجلی می بخشد. آن 
چیزی که این ظرفیت ها را در خدمت توســعه متوازن جامعه در 
حوزه های فرهنگی، علمی، پژوهشی و صنعتی بالفعل می سازد 
سیاســت گذاری ها و مدیریت علمی و هدفمندی است که بتواند 
این ظرفیت را متناســب با برخی ابرهدف های مورد نیاز جامعه 
راهبری کند. واحدهای استانی می توانند با آمایش های علمی از 
ظرفیت ها و چالش های منطقه ای در زمینه های اقتصادی، منابع 
انســانی، توانمندی  های بومی و محلی و اشتراک گذاری تجارب 
و اطلاعات تخصصی و ایجاد شــبکه های ارتباطی متخصصان، 
در تهیه ســند توسعه متوازن مناطق مختلف هم چنین ارائه برنامه 
محرومیت زدایی از مناطق کم  برخوردار کمک شایانی کرده که این 
مهم خود می تواند در خدمت توســعه کلان فرهنگی و اقتصادی 
کشور و نیز اســتفاده از ظرفیت های دانشگاهی و جوانان باشد. 
از ســوی دیگر، جهاد دانشــگاهی می تواند با برقــراری ارتباط 
و همکاری با ســازمان ها و نهادهای بین المللی به جذب دانش 
و فناوری هــای نوین جهانی بپردازد. ایــن ارتباطات بین المللی 
می توانند به ارتقای سطح علمی و پژوهشی کشور و افزایش توان 

رقابتی آن در عرصه های جهانی کمک کنند.
جهــاد دانشــگاهی می تواند بــا ترویج فرهنگ نــوآوری و 
کارآفرینی در میان دانشجویان و جوانان به ایجاد کسب وکارهای 
نوپا و استارت آپ های موفق کمک کند. این نهاد با فراهم کردن 
بسترهای حمایتی و آموزشــی می تواند به جوانان انگیزه دهد تا 
ایده هــای خلاقانه خود را بــه واقعیت تبدیل کنند و در مســیر 
توسعه اقتصادی کشور، نقش آفرین باشند که با مدیریت صحیح 
زمینه های موجود و ایده های مطرح شــده، مساعدت های قابل 
توجهی در زمینه مقابله با بحــران بیکاری برای دانش آموختگان 
در کشــور، جلوگیری از فرار مغزها و ایجاد فرهنگ کار در میان 

دانشجویان ارائه دهد.

 W جهاد دانشگاهی، ارتباط صنعت و دانشگاه
کادمیک با نیازهای صنعت  با توجه به عدم تناسب آموزه های آ
و جامعه در بســیاری از دانشــگاه ها هم چنین خلأ آموزش های 
مهارتی کاربردی اشتغال اعم از تفکر خلاق، رهبری و مدیریت، 
شبکه ســازی و مدیریــت ارتباطات، فعالیت گروهــی و ... در 
سیســتم آموزشی؛ مسئولیت این نهاد مکمل دانشگاه را در زمینه 
توانمندسازی دانشــجویان، سنگین تر می کند. جهاد دانشگاهی 
از یک ســو هدف گســترش طرح های کاربردی و نیمه صنعتی از 
طریق پیوند بــا مراکز علمی و تحقیقاتی به منظــور به کارگیری 
نتایج پژوهشــی را دنبال می کنــد و از طرف دیگر، مســئولیت 
توانمندســازی دانشــجویان به خصوص در حوزه های مهارتی و 
پژوهشی را بر عهده دارد که این خود مبین نقش مهم و راهبردی 
این نهاد در ارتباط صنعت و دانشــگاه و استفاده از ظرفیت های 
دانشــگاه در جامعه اســت. همین مســاله؛ شــناخت کافی از 
نیازســنجی های صنعت و جامعه را در اختیار این نهاد می گذارد 
که به سیاست گذاری های علمی و مناسب در قبل توانمندسازی 
دانشــجویان کمک شــایانی می کنــد. هم چنین ایــن رویکرد 
جامع جهاد دانشــگاهی می تواند به بهره بــرداری بهینه از نتایج 

پژوهش های علمی و هدفمندسازی و متناسب سازی بسیاری از 
پژوهش های دانشــگاهی کمک کند هم چنین به دانشجویان نیز 
این فرصت را می دهد تــا مهارت های عملی و تخصصی خود را 
متناسب با چالش های واقعی صنعت و جامعه بهبود بخشند. از 
سوی دیگر جهاد دانشگاهی با همکاری صنایع مختلف و اجرای 
پروژه های مشــترک، پلی میان دانشــگاه و صنعــت ایجاد کرده 
و به ارتقای کیفیت تولیدات صنعتــی و افزایش بهره وری کمک 
می کند. این همکاری ها باعث می شــود تا دانشجویان با مسائل 
و چالش های واقعی صنعت آشــنا شــوند و بتوانند راه حل های 
نوآورانــه و کارآمد ارائه دهند. نهایتاً جهاد دانشــگاهی با ایجاد 
شبکه های ارتباطی میان دانشگاه، صنعت و جامعه به تبادل دانش 
و تجربه پرداخته و به توسعه پایدار کشور کمک می کند. این نهاد 
با اســتفاده از ظرفیت های علمی و پژوهشی خود می تواند نقشی 
بی بدیل در بهبود کیفیت زندگی افراد و پیشــرفت جامعه ایفا کند 
که بالفعل سازی این ظرفیت بسیار مهم در گرو مدیریت صحیح 
و سیاست گذاری های هوشمندانه ای است که می تواند این اتفاق 

بسیار مهم را در کشور رقم بزند.

 Wجهاد دانشگاهی، توسعه علمی و فناوری
بهره گیری از توان علمی و تحقیقاتی کشور همچنین  توجه به 
نیازســنجی های فناورانه متناسب با تحولات آینده جهان اعم از 
حوزه هــای سلامت دیجیتال و بایوانفورماتیک، هوش مصنوعی 
و فناوری هــای کوانتومــی در زمینــه امنیــت و ارتباطات که از 
معیارهــای مهم انقلاب چهارم صنعتی در جهان بوده و توســعه 
این دســت فناوری ها و بومی سازی آنها در کشور الزامی و بسیار 
مورد تاکید است، می تواند یکی از رسالت های مهم این نهاد باشد 
چراکه جهاد دانشگاهی متناسب با رسالت و توان خود می تواند به  
عنوان تسهیل کننده تحلیل نیازهای فناورانه و انتقال آن به دانشگاه 
هم چنین علوم تولیدی متناســب از دانشــگاه به صنعت باشــد. 
علاوه بر این، این نهاد می تواند نقش مهمی در ترویج و توســعه 
فرهنگ نوآوری و تحقیق و توسعه )R&D( به وسیله ایجاد مراکز 
نوآوری و شــتاب دهنده ها هم چنین حمایت از اســتارت آپ ها و 
کســب وکارهای نوپا با تاکید بر پشتوانه غنی خود شامل اساتید 
و نخبگان داشته باشــد. این نهاد هم چنین می تواند با همکاری 
و تبادل اطلاعات با نهادهــای بین المللی و جذب فناوری های 
پیشــرفته و به روز دنیا، زمینه های انتقال فناوری و بهره برداری از 
این فناوری ها را در داخل کشــور فراهم کند. در هر صورت نباید 
فراموش کرد که جهاد دانشــگاهی زادگاه پدیده های پژوهشــی 
تاثیرگــذار مانند پژوهشــگاه رویان و پژوهشــگاه فناوری های 
نوین جهاد دانشــگاهی اســت و در تاریخ خود شاهد درخشش 

بزرگ مردانی مانند زنده یاد سعید کاظمی آشتیانی بوده است.

 W سخن پایانی 
در نهایت، جهاد دانشگاهی با استفاده از ظرفیت های گسترده 
خود در حوزه های مختلف می تواند به  عنوان یک نهاد محوری 
در توســعه پایدار و متوازن کشــور عمل کند. این نهاد با تلفیق 
دانش، پژوهش و فرهنگ می تواند به حل مسائل و چالش های 
پیچیده جامعه پرداخته و راه حل های نوآورانه ای ارائه دهد. این 
ظرفیت ها زمانی می توانند به  صورت کاربردی در اختیار کشــور 
و جامعــه قرار بگیرند که خــارج از فرآیندهــای بروکراتیک، 
دانشجویان و نخبگان بتوانند محلی برای گفت وگو و تضارب آرا 
به سیاست گذاری برنامه های متعدد آموزشی، عملیاتی و ... این 
نهاد ارزشمند در زمینه های فرهنگی، پژوهشی و فناوری کمک 
کنند و مجدداً جهاد دانشگاهی به  عنوان نهاد مکمل دانشگاه و 
مأمن اصلی دانشجویان نقش به  سزای خود را به خوبی ایفا کند.

توسعه از پنجره جهاد دانشگاهی

نهاد مکم دانشگاهل

دریچه: تحلیل عادات

 بازار یا کارخانه ؟
درباره دانشگاه تراز ملی و چگونگی آن

یکی از مهم ترین سوالات در رابطه با آموزش عالی در هر 
جامعه ای این است که اساساً هدف از تاسیس »دانشگاه« 
در یک کشور چیست؟ آیا دانشگاه صرفاً به گسترش و بسط 
علم می پردازد، یا اهداف دیگری نیز برای آن می توان متصور 
بود؟ دانشگاه، مکانی چندبعدی است که علاوه  بر رویکرد 
علمی دارای رویکردهای سیاسی، فرهنگی، صنعتی و ... 
نیز هست؛ که هر یک در رشد و تعالی جامعه حیاتی است. 
یکی از مهم ترین جنبه های دانشــگاه که تاثیر اجتماعی و 
اقتصادی آن را به  خوبی روشــن می سازد، ارتباط دانشگاه 
با صنعت است. اساساً در بسیاری از کشورهای توسعه  یافته 
دنیا، بودجه دانشگاه ها نه از طریق دولت بلکه توسط خود 
آنها تامین می شود. بدین صورت که دانشگاه از طریق انعقاد 
قراردادهایی با شرکت های صنعتی و خدماتی مشکلات و 
مســائل آنها را از طریق روش علمی حل وفصل می کند و 
متقابلًا از منافع اقتصادی بهره مند می شود. این مدل از اداره 
دانشگاه، کمک شایانی به بهره وری و افزایش کارایی نهاد 
علم و ارتباط آن با فناوری و بازار کار می کند، گویی دانشگاه 
به  منزله یک کارخانه تولید علم محصولات خود را با جهان 
صنعت، تولید و خدمات مبادله می کند و از این طریق چرخه 
علم و صنعت به کمک هم می آیند. حال این امر را مقایسه 
کنید با وضعیت دانشگاه های ما که تبدیل شده اند به محلی 
بــرای خریدوفروش مدارک تحصیلی؛ گویی دانشــگاه به 
  منزله سوپرمارکتی است که می توان با پرداخت میزانی هزینه 
و زمــان به برگه کاغذی که محتــوی چند عبارت به ظاهر 
علمی اســت، دست پیدا کرد. غافل از اینکه آیا این مدرک 
می تواند کمکی به رشد شخص و جامعه داشته باشد؟ رشد 
قارچ گونه انواع و اقسام دانشگاه های پولی اعم از سراسری 
)شبانه(، آزاد، پیام نور، مجازی، غیرانتفاعی و ... دانشگاه 
را از رســالت و هدف اصلی خود دور کرده و آن را به محلی 
برای خریدوفروش علم و در نتیجه بی اعتبار شدن آن تبدیل 
کرده است. امروزه در کشور ما بسیاری از فارغ التحصیلان 
دانشــگاهی در زمینه ای غیر از رشته تحصیلی و تخصصی 
خــود فعالیت و ارتزاق می کنند، یعنی فــرد  زمان زیادی از 
عمر، انرژی و ثروت خــود را هزینه می کند تا به تخصصی 
دســت یابد بی آنکه کوچک ترین بهــره  ای از آن ببرد. حتی 
در برخی موارد رشــته های دانشگاهی فاقد هرگونه پیوست 
شغلی هســتند؛ میزان صندلی های موجود در نظام آموزش 
عالی کشور منطبق با ظرفیت های کنونی بازار کار نیست. 
علاوه  بــر این موارد این نکته را نیز بایــد در نظر گرفت که 
ظرفیت های پذیرفته شــده دانشگاه های ایران در چند سال 
اخیــر رو به افزایش بوده اســت. به نظر می رســد یکی از 
مهم تریــن چالش های پیش روی وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری متناسب سازی نیروهای متخصص مورد نیاز کشور 
با ظرفیت دانشگاه هاست به گونه ای  که فرد پس از فراغت از 
تحصیل با مشکل اشــتغال روبه رو نشود. برای این منظور 
از ســال 1۳5۹ در ایران نهادی به نام »جهاد دانشگاهی« 
تاسیس شده اســت تا در کنار پرداختن به امور فرهنگی و 
تربیتــی، برنامه های مدونی نیز در جهت تحقیقات و انجام 
پژوهش های دانشــگاهی انجام دهد. این موسسه به  دلیل 
ساختار مستقلی که از دولت ها داشته است، توانسته برنامه 
بلندمدتی را جهت آموزش و پژوهش دانشگاهی عملیاتی 
کند و با انجام تحقیقات مختلف کمک شــایانی به پیشبرد 
رسالت دانشــگاه کند. نکته مهم دیگر که باید در راستای 
تحقق دانشــگاهی در تراز ملی و در جهت حل مشکلات 
جامعه مدنظر قرار داد، امر پژوهش است. یکی از مهم ترین 
علل توســعه یافتگی کشــورهای غربی، ســرمایه گذاری 
عظیمی بود که آنها برای آزمایش و پژوهش قائل شــدند. 
اساساً علم از طریق سعی و خطا جلو رفته است و این امر 
نیز محقق نمی شود مگر با شکست های متوالی در راستای 
آزمایش و تحقیــق. بنابراین نیاز به تامین مواد اولیه، فراهم 
آوردن تجهیزات مناســب، داشــتن رابطه علمی مناسب با 
سایر جوامع و ... از مهم ترین مواردی است که می تواند در 
امر پژوهش و تحقیقات به کمک دانشگاه ها بیاید. مدیریت 
دانشگاه رویکردی علمی و نه ایدئولوژیک را طلب می کند 
کــه بتواند از تمامی ظرفیت های موجود بهره بگیرد و بدون 
برخوردهای سلیقه ای و مقطعی بر مبنای آمارهای واقعی 
برنامه ای مدون، جامع، عملیاتی و کاربردی را در جهت نیل 

به اهداف دانشگاه پیاده کند. 

محمدجواد باورسادی
عضو شورای سازمان جوانان

حزب کارگزاران سازندگی ایران

محمدمعین جوادی
عضو شورای سازمان جوانان

حزب کارگزاران سازندگی ایران

باشگاه جوانان کارگزاران سازندگی ایران سازندگی جوان
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گزارش روز

محمدرضا ظفرقندی،  وزیر بهداشــت دیروز در حاشــیه 
جلسه هیات دولت در پاسخ به پرسشی درباره آخرین وضعیت 
تامین انسولین در کشور گفته که  انسولین ها چند مدل هستند 
یک مدل آنکه یک کشــور خاص آن را تولید و صادر می کند 
در همه جای دنیا کم اســت اینجا هم کم است اما بقیه مدل ها 
موجود اســت. بیماری دیابت یکــی از بیماری های جدی و 
مزمن اســت که تعداد بســیاری از افراد در سراســر جهان به 
آن مبتلا هســتند و کنترل نشــدن این بیماری می تواند برای 
بیماران عوارض بســیار جدی به همراه داشــته باشد؛ در این 
میان، انسولین یکی از داروهای حیاتی و مورد نیاز این بیماران 
به شمار می رود که طی بازه  زمانی اخیر شاهد کمبود قلم های 

انسولین به  ویژه انسولین نوومیکس در کشور بوده ایم.
از سال ۹۷ به بعد با جهش ارز و بروز مشکلات در واردات 
دارو، دولت به جای اینکه »بیماران نیازمند داروهای حیاتی و 
تجهیزات پزشکی پرمصرف« را در اولویت تخصیص و تامین 
ارز قرار دهد، دیابتی ها را به عنوان یک دســته از همین افراد از 
»دسترســی به موقع، راحت و ارزان به انســولین و نوار تست 
قند خــون« در اولویت چندم یا احتمالًا آخر قرار داد. در این 
سال ها، »کمبود یا نایابی انســولین در داروخانه ها«، »اجبار 
دیابتی هــا به خرید انســولین با قیمت آزاد، معــادل 12 برابر 
تعرفه بیمه« همچنین »گران  شدن بهای نوار تست قند خون« 

ازجمله چالش های عذاب آور برای دیابتی ها بوده است.
این درحالی اســت که اســدالله رجب، بنیان گذار انجمن 
دیابــت ایران پیش تــر اعلام کرده بود که هر ســال بین ۳00 تا 
۴00 هزار نفر به تعداد بیماران مبتلایان دیابت افزوده می شود، 
هزینه خرید انســولین، نوار تســت قند، ســوزنی کــه با آن 
قندشــان را کنترل می کنند، دستگاه تست قند و آزمایش های 
مداوم به شــدت افزایش یافته اســت. روابط عمومی انجمن 
 اطلاع رسانی دیابت آبان  ماه پارسال گزارش داده بود که 5/۷ 
میلیون نفر مبتلا به دیابت در ایران وجود دارد که نشــان دهنده 
ابتلای درصد قابل توجهی از جمعیت بالای 25 ســال به این 
بیماری اســت. چندی پیش مسئولان وزارت بهداشت دولت 
سیزدهم مدعی شده بودند که کمبود انسولین جهانی است و 
بیماران دیابتی به جای اســتفاده از نوع خارجی آن از مشــابه 
ایرانی آن اســتفاده کنند. موضوعی که بعدها با تحقیق درباره 
عدم کمبود این انســولین در سطح جهانی تکذیب شد، البته 

ظفرقندی دوباره دیروز این ادعا را مطرح کرد. 
براساس بررسی های انجام شــده تنها خبری که در مورد 
کمبود انســولین در جهان می توان به آن استناد کرد، گزارشی 
است که گاردین 5 ســال پیش منتشر و در آن پیش بینی کرده  
بودکه تا ســال 20۳0 نیمی از افرادی که به انسولین نیاز دارند 
به آن دسترسی نخواهند داشــت؛ یعنی حدود ۴0 میلیون نفر 

در دنیا.
این درحالی اســت کــه الان هیچ خبری مبنــی بر کمبود 
انســولین در کشورهای دنیا در هیچ منبع خبری وجود ندارد. 
مســاله دوم، بحث کمبود انسولین در کشــورهای آسیایی و 
آفریقایی و افزایش نیاز به انسولین و مشکلات نبود آن بیش از 
دیگر نقاط جهان است. همچنین بهروز آزاد، کارشناس حوزه 
دارو در این  باره گفته که »مساله این نیست که بیماران تمایلی به 
استفاده از داروی داخلی ندارند؛ مساله این است که متاسفانه 
بارها و بارها شاهد این مساله بوده ایم که ارزش دارویی برخی 
از داروهای تولیدی در کشور بسیار پایین تر از میزان استاندارد 
جهانی بوده اســت«. هرچند ادعا می شود بیش از ۹0 درصد 
داروهای مصرفی، تولید داخل کشور است اما برای تامین مواد 
اولیه مورد نیاز تولید از خارج کشور همچنین واردات 10 درصد 
باقی مانده دارو با مشــکلات و محدودیت های جدی روبه رو 
هستیم. به گفته آزاد: » این امر به دلایل مختلف اتفاق می افتد. 
قیمت های دســتوری که مســئولان برای داروهای تولیدی 
تعیین می کنند که فقط به متضرر شدن تولیدکننده می انجامد. 
عدم اختصاص بــه موقع ارز دارویی بــه تولیدکنندگان برای 
تامین مواد اولیه عامل دیگری است. مشکلات اقتصادی که 
تولیدکنندگان دارو با آن دست به گریبان هستند هم چرخ تولید 
داروی کشــور را هر روز کندتر می کند«. طرح »دارویار« از 
تیرماه 1۴01 توسط وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
دولت ســیزدهم با همراهی بیمه ها و با هدف ساماندهی نظام 
دارویی کشور با محوریت تخصیص ارز و یارانه دارو اجرا شد. 
چشم انداز اجرای این طرح، بهبود چرخه تامین و توزیع دارو، 
تقویت صنعت داروسازی همچنین جلوگیری از قاچاق دارو 
و توزیــع غیرقانونی آن بود. اما این طرح براســاس وعده داده 
شده هنوز موفق به ساماندهی نظام دارویی کشور و در نتیجه 

جلوگیری از کمبود دارو و افزایش قیمت ها نشده است.

گروه اجتماعی: سیدحسین سیمایی صراف، وزیر علوم دیروز در حاشیه 
جلســه هیات دولت در پاسخ به این پرســش که آیا آمار دقیقی از تعداد 
دانشجویانی که به کلاس های خود بازگشــته اند، دارید؟ اعلام کرد که 
»احکام قضایی درخصوص دانشــجویان به خاطر اتفاقات سال 1۴01 
نداریم«. او گفته که » پرونده هایی که داشــتیم، همگی احکام انضباطی 
بودند که یک به یک بررسی شــد و طی بخشنامه ای هم اعلام کردیم و 

همه دانشجویان به کلاس های خود بازگشتند«.
وزیر علوم در ابتدای شــروع به کار خود در دیداری با شفیعی کدکنی 

اعلام کرده بود که  » تمامی اســاتید اخراجی در ســه ســال 
گذشته دوباره به دانشگاه دعوت خواهند شد«.

حسین سیمایی صراف که در دولت های حسن روحانی 
و ابراهیم رئیســی، دبیر هیات دولت  بــود، پیش تر در نطق 
خود در مجلــس در جریان بررســی صلاحیتش گفت، ما 
آزاداندیشی را جدی نگرفته ایم و نسبت به گسترش گسست 
بین  نسلی و بین فرهنگی در ایران هشدار داد. سیمایی صراف 
خواستار احترام و حفظ کرامت استادان و دانشگاهیان شد 
و بر به رسمیت  شناختن »استقلال نهاد علم و پرسش گری« 
تاکید کــرد. وزیر جدید علوم گفته بود که »حال دانشــگاه 

خوب نیست« و براساس یک پژوهش »۳0 درصد دانشجویان نیازمند 
خدمات سلامت روان هستند«.

 Wسازوکار بازگشت
چندی پیش ســعید حبیبا، معاون وزیر و رئیس سازمان امور 
دانشجویان با ارسال بخش نامه ای به دانشگاه های سراسر کشور، 
سازوکار اجرایی بازگشت به تحصیل دانشجویان محروم شده را 

اعلام کرد. 
در ایــن بخش نامه آمده  بود که  » با تأســی به موضع رأفت آمیز رهبر 
معظم انــقلاب در عفو عمومــی تاریخ 1۶ بهمن 1۴01 و پیرو دســتور 
رئیس جمهور محترم درخصوص بازگشت دانشجویان محروم از تحصیل 
و بر حسب سازوکار تعیین شــده توسط وزیر محترم علوم، تحقیقات و 
فناوری، سازمان امور دانشــجویان اقدام به بررسی و بازنگری در آرای 
صادره از کمیته هــای انضباطی کرد. در ایــن بازنگری ها که با حضور 
کارشناســان زبده حقوقی و مدیران ذی ربــط صورت گرفت، ملاحظه 
شد که پرونده های موضوع، رســیدگی مواجه با ایرادات حقوقی مسلم 

متعددی است که موجب نقض آرای صادره قبلی می گردد«.
در ادامه آمده کــه  » اکنون با عنایت به مراتــب فوق و با توجه 
به آغاز ســال تحصیلی و نظر به اینکه ابلاغ آرای صحیح قانونی، 
موجب از دســت رفتن وقت ثبت نام در ترم جاری و تضییع حقوق 
دانشجویان می گردد، مقتضی است اقدامات ذیل معمول و نتیجه 

به این سازمان منعکس شود.«.

مطابق با این بخشــنامه: » امــکان ثبت نام دانشــجویان محروم از 
تحصیــل که حکم آنان درحال اجراســت؛ بدون ایجــاد محدویت در 
اخذ واحــد، در مهلت حذف و اضافه فراهم و به دانشــجویان ذی نفع 
اطلاع رسانی شــود. جهت امکان ثبت نام در نیم سال اول 1۴0۳-1۴0۴ 
منحصراً درخصوص دانشجویان مذکور، مدت حذف و اضافه یک هفته 
تمدید شود. دانشجویان مشمول این بخشنامه از تسهیلات رفاهی )نظیر 
خوابگاه و تغذیه( مانند ســایر دانشجویان برخوردار خواهند بود. آرای 
کمیته های انضباطی درخصوص تخلفات عمومی، اخلاقی، آموزشی و 

اداری از شــمول این بخشنامه مستثنا هستند. نسبت به مصادیق ابهام 
یا موارد مسکوت با هماهنگی سازمان امور دانشجویان اقدام شود«.

همچنین » اعتراض ســایر دانشــجویانی که مدعی شمول این 
بخشــنامه نسبت به خود هستند به قید فوریت و تا قبل از انقضای 
موعد حذف و اضافه به اداره کل دانشــجویان داخل سازمان امور 
دانشجویان منعکس شــود«. پیش از آن معاون وزیر علوم و رئیس 
سازمان امور دانشجویان با تاکید بر اینکه آمار دقیقی از پرونده های 
دارای احکام انضباطی دانشجویان نداریم، گفته بود که » دانشگاه ها 
به طور مستقل در این زمینه تصمیم گیری می کنند اما تاکنون حدود 
50 پرونده اخراجی یا تعلیقی از دانشــجویان به وزارت علوم ارسال 

شده که زیر 5 نفر آنها حکم اخراج دارند«.
همچنین از ســوی مسئولی اعلام شده بود که  »دانشجویانی که 
به دلایل سیاسی، اخلاقی یا به هر دلیلی پرونده های انضباطی دارند 
و با تعلیق ســنوات یا محرومیت از تحصیل در یک، دو یا ســه ترم 
مواجه شده اند مورد بررسی مجدد قرار بگیرند و تا جایی که امکان 
دارد تسهیلاتی ایجاد شود تا این دانشجویان به صورت تعلیقی وارد 
کلاس ها شوند و در مدت یک ترم وضعیت آنها قابل ارزیابی است. 
امیدوارم دانشــجویان ما نیز با ما همراهی داشته باشند تا بتوانیم به 

هدف خودمان برسیم«.
رئیس ســازمان امور دانشــجویان همچنین درباره آمار پرونده های 
دارای احکام انضباطی دانشــجویان گفته بود »ما بیش از ۸۳ دانشگاه 
داریم که پراکنده هســتند و اطلاع از تعــداد این پرونده ها نداریم چراکه 

توسط خود دانشــگاه ها مورد بررسی قرار گرفته است. اما برخی از این 
پرونده به وزارت علوم منتقل شده است«.

بر این اساس، تعداد دانشجویان دارای پرونده های انضباطی طی سه 
سال اخیر که با حکم اخراج یا تعلیق به دست سازمان امور دانشجویان 

رسیده زیر 5 پرونده است.  

 W دانشجو را هدایت کنیم
رئیس جمهوری روز ۸ شهریور و در مراسم معارفه وزیر علوم از وزیر 
خواست که وضعیت تمام اســتادان اخراجی و لغو قرارداد 
بازنگری شــده و دانشــجویان اخراجی دوباره به دانشگاه 
بازگردانده شــوند. پزشکیان در ادامه این درخواست از وزیر 
خود گفت: »برپایی کرسی آزاداندیشی، یعنی اینکه دانشجو 
بتوانــد حرف خــود را مطرح کند. ما بایــد با منطق جواب 
دانشجو را بدهیم. دانشجو را می توان هدایت و توجیه کرد و 
اگر هم حق با دانشجو است من باید خودم را اصلاح کنم نه 
اینکه او را محروم کنم. اگر دانشجو عیب من را می گوید به 
جای آنکه او را بشکنم باید خودم را بشکنم. اگر توانستیم این 
را بپذیریم آن وقت مملکت آباد می شود. حق است دانشجو 
حرف بزند. دانشــجو نمی تواند آدم بدی باشــد. او فردا و آینده کشــور 
است. دانشجو باید بتواند سوال کند. دانشجو اعتراض می کند، من هم 
باید جوابش را بدهم. یا حرفش حق است که باید اطاعت کنم، یا اشتباه 

می کند که هدایتش می کنم«.
پس از اعتراضات سال 1۴01 به دنبال جان  باختن مهسا امینی، تعداد 
اســتادان و دانشجویان اخراجی افزایش یافت. وزارت علوم در این  باره 
اظهارنظر روشنی نداشت و مســئولیت را به رؤسای دانشگاه ها سپرد. 
از شهریور 1۴01 صدها اســتاد دانشگاه به دلیل حمایت از دانشجویان 
اخراجی و اعتراضــات مردمی با اخراج، تعلیــق، قطع حقوق و حتی 

بازداشت مواجه شدند.
ازجمله اســاتید اخراج شده دانشــگاه می توان به آرش رئیسی  نژاد، 
فرزان سجودی، محســن برهانی، صادق زیباکلام، علی سرزعیم، رضا 
امیدی، حسین مصباحیان، حسین سراج زاده امیر مازیار، حسن باقری نیا 
و علی شــریفی زارچی اشاره کرد. محمد فاضلی، استاد جامعه شناسی 
دانشگاه شهید بهشتی، اولین استاد اخراجی دولت سیزدهم بود که 15 

شهریور 1۴00 اخراج شد.
آرش اباذری، استاد فلسفه علم دانشگاه شریف، دومین استادی بود 
که بهمن 1۴00 از تدریس محروم شد. اباذری که دانش آموخته دانشگاه 
جان هاپکینز است الان در دانشگاه اموری مشغول به پژوهش و تدریس 
شده است. مسئولان وزارت علوم تا پایان دولت سیزدهم، ادعا می کردند 
اخراج ها به دلیل رکود علمی اســت اما شــواهد و احکام نشــان دهنده 

تخلفات و تعجیل در حذف استادان مستقل بود.

سیدحسین سیمایی صراف، وزیر علوم اعلام کرد:
 طی بخشنامه ای که صادر کردیم، همه دانشجویان با احکام انضباطی به کلاس های خود بازگشتند

بازگشت به خانه 

 

چندی پیش خبری منتشر شــد که یک مادر در شهرقدس برای 
ثبت نام فرزندش مجبور شــده کلاس های مدرســه دولتی را تمیز 
کند. روابط عمومی آموزش وپرورش شهرقدس اعلام کرد: پیرو 
بررسی های صورت گرفته و با عنایت به اظهارات ثبت شده مدیر 
مدرســه، اولیا دانش آموز و براساس مستندات موجود، با پذیرش 
استعفای مدیر، ابلاغ ایشان لغو و پرونده جهت ادامه بررسی وفق 
قوانین و مقررات در اختیار هیات رسیدگی به تخلفات قرار گرفت.

ستار هاشــمی،  وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره دلیل 
کاهش سرعت اینترنت در هفته های اخیر گفت: مقداری از این 
اتفاق به شــرایط منطقه و وضعیت سایبری موجود برمی گردد و 
طبیعتاً گزارش دقیق و کارشناســی را هفته آینده با آمار و ارقام 
خدمت شــما می گویم. مواضع دولت در باره فیلترینگ شفاف 
اســت و این موضــوع صورت جــدی دنبال می شــود. لایحه 

خصوصی کاربران به کمیسیون برگشته است. 

حسین راغفر، استاد اقتصاد دانشــگاه الزهرا گفت:  50 درصد از 
کودکان در سیستان وبلوچستان دچار کوتاه قامتی ناشی از سوءتغذیه 
شده اند، همچنین ۷0 درصد از خانواده های سیستان وبلوچستان و 
۷۴ درصد از خانواده های استان کرمان دچار تغذیه ناامن هستند. 
اگر دولــت چهاردهم بتواند در تصمیم گیری بر اســاس واقعیت ها 
عمل کرده و از تصمیم های غیرکارشناســی و هیجانی پرهیز کنند 

می توان به کاهش مشکلات امیدوار شد.

سوءتغذیه در سیستان  و کرمان علت افت سرعت استعفای مدیر مدرسه 

انسولین هست!
 وزیر بهداشت می گوید: جز یک مورد
مابقی انواع انسولین ها موجود است

صبح دیروز بیســت ویکمین کنفرانس بین المللی انجمن رمز 
ایران با حمایــت همراه اول در بخش های اصلی و نمایشــگاهی 
آغاز به کار کرد. به گزارش اداره کل ارتباطات شــرکت ارتباطات 
سیار ایران، بیســت ویکمین کنفرانس بین المللی انجمن رمز ایران 
به عنوان یکی از مهم ترین رویدادهای علمی کشور در حوزه امنیت 
سایبری روز چهارشنبه 25 مهر 1۴0۳ با حمایت و مشارکت همراه 
اول و با حضور پژوهشگران و متخصصان داخلی و بین المللی در 
پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات و به میزبانی دانشــگاه 
تربیت مدرس آغاز به کار کرد. این کنفرانس دو روزه که هر ساله با 
هدف دانش افزایی پژوهشگران دانشگاهی و کارشناسان صنعت و 
انتشار یافته های جدید علمی در این حوزه برگزار می شود، در این 

دوره نیز به سمت ارائه آخرین دستاوردهای پژوهشگران داخلی و 
بین المللی رفته است تا بستر مناسبی را برای تبادل  نظر در راستای 
حل مسائل تاثیرگذار کشور در حوزه امنیت سایبری فراهم کند. از 
مهم ترین موضوعاتی که در این کنفرانس به آنها پرداخته می شود، 

می توان به مبانی رمزشناســی، امنیت شبکه، پروتکل های امنیتی 
و مهندســی امنیت اشــاره کرد. همچنین ایــن کنفرانس فرصتی 
اســت برای دانش پژوهان و کارشناســان صنعت تــا جدیدترین 
یافته های خود را به اشــتراک بگذارند و به دنبال راه حل هایی برای 
چالش های امنیتی در کشــور باشــند. در کنار برنامه های علمی، 
مدیــران و متخصصان مرکز تحقیق و توســعه همــراه اول نیز در 
بخش نمایشگاهی این رویداد حضور دارند و با معرفی سامانه های 
هوشمند مدیریت آســیب پذیری ها، تشــخیص نفوذ در حملات 
مخابراتی و ارائه خدمات جامع امنیت ســایبری، تلاش می کنند 
رسالتی که برای خود در ارتقای امنیت سایبری کشور قائل شده اند 

را تشریح کنند.

کنفرانس بین المللی انجمن رمز ایران با حمایت همراه اول آغاز به کار کرد
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کارنامه: خاطرات هاشمی 1380

ادامه یک شنبه 21 مرداد 
انفجار در حیفای اسرائیل

اعلام شد که تلفات جانی سیل استان گلستان 
به 111 نفر و در خراسان به ۳5 مفقود و 20 کشته 
رسیده و ســیل در نقاط دیگری خرابی هایی هم 

داشته است.
 در حیفای اسرائیل، امروز انفجاری در یک 
رســتوران رخ داد و حــدود 50 نفــر را مجروح 
کرد. اسرائیل اعلام کرد که حکومت خودگردان 
]فلسطین[ حق فعالیت در بیت المقدس شرقی 

را ندارد. 

دوشنبه 22 مرداد 
اوج گرفتن بحران بین انگلیس و ایرلند

]آقای الکساندر ماریاسوف[، سفیر روسیه 
آمد. زبان فارســی را خوب می داند. مذاکرات 
به زبان فارســی بود. درباره مسائل دوجانبه، 
دریای خزر، قفقاز، افغانستان، آسیای مرکزی 
و تاجیکستان صحبت کردیم. روی تداوم کار در 
امور هســته ای و نظامی و گاز و نفت هم تأکید 

شد. 
آقای ]محمد[ رئیسی، نماینده شهرکرد آمد. 
از مشکلات اقتصادی و شغلی مردم نگران است 
و گفــت، در فکر بوده که از نمایندگی اســتعفا 
بدهد؛ چون مجلس کاری برای مردم نمی کند و 
سیاسی کاری آنها را مشغول کرده است. مقداری 
شیرینی آورده بود و دعوت کرد که به چهارمحال 

و بختیاری سفر کنم. 
آقای ]محمدرضا[ صادق از روابط عمومی 
دبیرخانــه ]مجمع تشــخیص مصلحت نظام[ 
آمد. از شــگردهای تبلیغاتــی عوامل نفوذی و 
تعرض گفت و راهکار برای بهداشــت تبلیغاتی 
ارایه کــرد. عصر آقــای ]غلامرضا[ فروزش، 
]عضو شــورای اسلامی شــهر تهران[ آمد. از 
اختلافات شــدید و مشــاجره در شورای شهر 
تهران و درگیری های آنها با شــهردار و صدمه 
دیدن امور شــهر گفت و از این مشاجرات و از 
اوضاع عمومی کشور ابراز نگرانی  کرد و تأکید 
بر چاره اندیشــی داشــت. کابینه معرفی  شده 
آقای ]سیدمحمد[ خاتمی را ضعیف و سیاسی 
می بیند. دیروز آقــای خاتمی ]رییس جمهور[ 

کابینه جدید را به مجلس داده است. 
بحــث مهم رســانه های داخلــی و خارجی 
متمرکز بر مســائل کابینه معرفی شــده است. 
تقریباً اجماع اســت که کابینه، انتظارات مردم 
را بر آورده نمی کنــد. هر گروه دلیل خود را برای 
مخالفــت دارد. به نظر می رســد، تعــدادی از 
وزرای پیشنهادی رأی اعتماد به دست نیاورند. 
حرف های تُندی هم علیه آقای خاتمی از درون 
جبهــه دوم  خرداد زده می شــود. آقای فروزش  
گفت، مطلع است که دفتر تحکیم وحدت هم بنا 

دارد، مخالفت را شروع کند. 
بــاران در اکثر نقــاط ایران می بــارد. تلفات 
سیل در استان گلستان از ۳00 نفر گذشته: 1۷0 
کشــته و 1۳0 مفقود و بیش از 20 میلیارد تومان 
خســارت. اگر سد گلســتان نبود، خطر خرابی 

خیلی بیشتر بود. 
بحران بین انگلیس و ایرلند هم اوج گرفته و 
انگلیس یک دور تمام نهادهای مدنی را تعطیل 
کرد. در لبنان، ارتش حدود 250 نفر از مخالفان 
حضور ســوریه را بازداشــت  کرده و اعتراضات 
زیادی در جریان اســت. امروز در سوریه، اردن 
و فلسطین، تعداد زیادی از مردم در اعتراض به 

اسرائیل اعتصاب کردند.

110 افراط در اختلاف  
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نخســتین اعتراض  جهانی و متمرکز به 
فقر با هدف رساندن صدای قربانیان فقر به 
دولت ها و شهروندان عادی با حضور حدود 
یکصد هزار نفر در خیابان های پاریس انجام 
شد و در نهایت سازمان ملل متحد در سال 
1۹۹2 روز 1۷ اکتبــر را به  عنوان روز جهانی 
فقرزدایی نام گذاری کرد. سازندگی همزمان 
بــا این روز در گزارشــی بــه برخی مباحث 
تاریخــی، تلاش های جهانــی و فقر و زنانه 

شدن آن در ایران پرداخته است.
فرانسوی  جوزف رسینســکی، کشــیش 
از مهم تریــن فعــالان اجتماعــی در حــوزه 
فقرزدایی بود که جنبشــی تحت عنوان جهان 
چهــارم؛ همه با هم برای فقر را راه اندازی کرد 
و جمعیت 100 هزار نفری که 1۷ اکتبر ســال 
1۹۸۷ به خیابان هــای پاریس رفتند. در واقع 
به دعــوت او گرد هم آمده بودند تا جهانیان را 
به اهمیت موضوع گرسنگی، خشونت و ترس 
به  عنوان یکی از نماد های نقض حقوق بشــر 
توجه دهند. جوزف رسینسکی از پدر و مادری 
مهاجر به دنیا آمد، در فقر بزرگ شد بنابراین از 
همان کودکی با آنچه در اجتماع برای یک فقیر 
رخ می دهد را تجربه کرد و بر همین اساس نیز 
در بزرگسالی به مبارزه با فقر پرداخت. او یک 
سال پس از اینکه نخستین اعتراض خیابانی به 
فقر را در پاریس به راه انداخت از دنیا رفت اما 
جنبشــی که به راه انداخته بود، زمینه ساز یک 
حرکت جهانی شد. حالا شعار او درباره فقر 
هم بر سنگ یادبود رسینسکی حک شده و به 
شعار کســانی تبدیل شده است که در سراسر 
جهان با فقر مبارزه می کنند: »هر کجا زنان و 
مردانی محکوم به زندگی در فقر شدید باشند 
به معنای نقض حقوق بشر است«. اقدامات 
بشردوســتانه این کشیش فرانســوی از دهه 
چهــارم زندگی اش شــکل جدی تری به خود 
گرفــت. او در نهایت با تهیه گزارشــی تحت 
عنوان فقر مزمن و فقــدان امنیت اولیه که به 
سفارش سازمان اقتصادی و اجتماعی فرانسه 
نوشــته بود، توانســت راه را بــرای اقدامات 
اساسی کمیســیون حقوق بشر سازمان ملل 
متحد، اتحادیه اروپا و شورای اروپا همچنین 
تصویب قانون مبارزه با محرومیت اجتماعی 
در فرانسه هموار کند. مجمع عمومی  سازمان 
ملل در ســال 1۹۹2  روز 1۷ اکتبر، ســالروز 
گردهمایی رسینسکی و ســایرین را به عنوان 
روز جهانــی مبارزه با فقــر تصویب کرد و از 
تمام  دولت های عضو ســازمان ملل خواست 
تــا بــا تدابیر عمل گرا در ســطح ملــی و در 
چارچوب هــای اجتماعی- فرهنگی برای از 
بین بردن جلوه های فقر در کشورشــان تلاش 
کننــد. ســال 2000 مبارزه با فقــر در تمامی 
 جنبه هــای آن اعــم از گرســنگی، بیماری، 
ســرپناه، تبعیض، آموزش و محیط زیست 
طی نشست اهداف توســعه هزاره با حضور 
سران درجه اول کشــور ها برگزار شد و تحت 
عنوان یکی از فاکتور های توسعه تا سال 2015 
مــورد توافق قرار گرفت امــا تلاش ها چندان 
به بار ننشســت به طوری  که آنتونیو گوترش، 
دبیرکل ســازمان ملل متحد اکتبر سال 2022  
هشدار داد که جهان در زمینه مبارزه با فقر و 
نابرابری ها درحال عقبگرد است. او با اشاره 
به تبعــات منفی بحران کرونــا بر تلاش های 
مبارزه با فقر ، تاکید کــرد که بحران آب وهوا 
و درگیری های شــدید، رنج های سختی برای 
انســان ها به باور آورده و مردم فقیر بیشترین 

هزینه های را متحمل شده اند.

 W زنانه شدن فقر
نزدیک به دو دهه قبل از آنکه نخستین 
گردهمایی بزرگ علیه فقر با دعوت جوزف 
رسینسکی، کشــیش فرانسوی در پاریس 
برگزار شــود، دایانا پیرس، جامعه شناس 
آمریکایی اصطلاح »مونث سازی فقر«  را 
برای اشاره به وضعیت اقتصادی و سیاسی 
نامناسب زنان در تمامی  کشور های جهان 

ایجاد کرد.
صندوق توســعه زنان سازمان ملل هم 
این اصــطلاح را »بار فقر بــر دوش زنان 
به خصوص در کشور های درحال توسعه« 
معنا کرده که تنهــا میزان پایین درآمد زنان 
در مقایســه با مردان را شامل نبوده است. 
از نظــر ایــن نهــاد بین المللی فقــر زنان 
نتیجه عوامل مختلف ســاختاری ازجمله 
محرومیت و تبعیــض دولتی و اجتماعی 
اســت؛ ضمن اینکه ســنجش میزان فقر 
زنان در جهان تا حد زیادی بر تفاوت های 
جنسیتی و عامل محرومیت متمرکز است 

و نه درآمد.
براساس برآورد سازمان ملل متحد در 
سال 2022 حدود ۳۸۸ میلیون زن و دختر 
زندگی شان را در فقر گذراندند و از این میان 
زنان غیرسفیدپوست بیشترین بار فشار فقر 
را بر دوش دارند و نزدیک به ۳۴5 میلیون 
نفر از ۳۸۸ نفر از زنــان فقیر در جهان را 

زنان آفریقایی و آسیایی تشکیل می دهند.
 
 Wاثر جنگ و تغییرات اقلیمی بر فقر زنان

 براســاس گــزارش ســازمان ملل در 
ابتدای ســال 202۴ از هر 10 زن در جهان 
یک نفر در فقر شــدید به ســر می برد. آن 
هم در شــرایطی که در دو سال اخیر بروز 
جنــگ از خاورمیانه تا هائیتی، ســودان، 
میانمار، اوکراین، افغانســتان و کشورهای 
دیگر نه تنها تمام سرمایه گذاری ها در زمینه 
برابری جنســیتی را تحت الشعاع قرار داده 
که بیشــترین هزینه آن را هم زنان پرداخت 

کرده اند.
سازمان ملل عنوان کرد که اگر دولت ها 
آمــوزش و تنظیم خانواده، دســتمزدهای 
عادلانه و برابر و مزایــای اجتماعی را در 
اولویت قرار دهند بیش از 100 میلیون زن و 
دختر توانایی نجات از فقر را خواهند یافت. 
همچنیــن براســاس پیش بینی ها تغییرات 
اقلیمی تا سال 20۳0 حداقل 2۳۶ میلیون 
زن و دختر را درگیــر خواهد کرد و اگرچه 
مردان هم درگیر آن خواهند بود اما نابرابری 
در زمینه اشــتغال آن را جبران خواهد کرد 
به طوری که تنها ۶1 درصد از زنان توانایی 
ورود به بــازار کار را دارند و این رقم برای 

مردان ۹0 درصد است.

 W فقر و زنانه شدن فقر در ایران
آخرین محاســبات مرکــز پژوهش های 
مجلس نشــان می دهد که با توجه به شرایط 
تورمی حاکــم بر اقتصاد ایران که در ســال 
1۴01 نیز ادامه پیدا کرده، خط فقر سرانه در 
کشور به 2 میلیون و 5۶1 هزار تومان رسیده 

است.
با احتســاب بعد خانوار، خط فقر برای 
خانوار ۳ نفره در سال 1۴01 حدود 5 میلیون 
و ۶۳۴ هــزار تومــان بود. این عــدد برای 
مناطق شهری استان تهران 10 میلیون و 500 
هزار تومان محاسبه شده است. برآورد  شده 
بود که خطر فقر خانوار ســه نفره برای کل 
کشور در سال 1۴02 به ۸ میلیون و 200 هزار 
تومــان و در تهران به 15 میلیون و ۳00 هزار 

تومان برسد.
براســاس خط فقر محاســبه  شده، نرخ 
فقر در سال 1۴01 حدود ۳0 درصد جمعیت 
کشــور بوده که نسبت به ســال 1۴00 تغییر 
چندانی نکرده است. در نتیجه جمعیت فقرا 
در ایران در ســال 1۴01 حدود 25 میلیون و 
۴00 هزار نفر برآورد می شود. علاوه بر این، 
شــکاف فقر نیز نسبت به سال گذشته تغییر 

چشمگیری نداشته است.
به بیــان دیگر نه تنها نرخ فقر در کشــور 
ثابت باقی مانده بلکه میانگین فاصله از خط 
فقر نیز در سال گذشته تغییر نداشته است. 
از ســوی دیگر بارها کارشناســان در ایران 
بحث زنانه شــدن فقر را به توجه به نابرابری 
جنسیتی در بازار کار همچنین افزایش زنان 
سرپرســت خانوار مطرح کرده اند. تابستان 
امســال هم این موضوع در پنل آینده پژوهی 
فقر و نابرابری مطرح شد. فرشاد اسماعیلی، 
حقوقدان که بیش از 10 سال سابقه اجرایی 
در سازمان تامین اجتماعی داشته و در حوزه 
کارگران  رفاهی،  مســائل  تامین اجتماعی، 
و حقوق کار تخصص دارد در این نشســت 
با اشــاره به نبود آمار درست در ایران گفت: 
»ما با پدیده زنانه شدن فقر روبه رو هستیم که 
روز به روز جدی تر خواهد شــد. برای مثال، 
در سطح زنان سرپرســت خانوار، ما درباره 
طبقه بیمه  شــده در ســازمان های حمایتی 
تامین  شــده و صندوق های بازنشستگی به 
سن تعهد رســیده ایم؛ یعنی یک سنی، سن 
کار بوده و الان به سن بازنشستگی رسیده ایم 
که باید خدمات بدهیم؛ و از طرفی، سن بالا 
به معنای بیماری و اســتهلاک طبقه کارگر 
و هرم سنی پیرتر است«. این درحالی است 
که اگر زن بــه دنبال فوت یا از کارافتادگی و 
طلاق، سرپرست خانوار باشد نه  تنها قانون 
حمایت های لازم را از زنان ندارد که قوانین 
اشــتغال زنــان، ارث و ... نیز بــه آن دامن 

می زند.

چهره سیاه محرومیت
بازخوانی زنانه شدن فقر به مناسبت روز جهانی مبارزه با فقر

نیره خادمی
گروه تاریخ

تقویم

میلر،  آرتــور  نهایــی  هدف 
نویســنده آمریکایی از خلق 
هــر اثــر هنــری، آموختن 
درسی به نوع بشر بود، برای 
همین نوشته هایش همواره از 
مضامین سیاسی و اجتماعی 

برخوردار بود. 1۷ اکتبر سال 1۹15 به دنیا آمد و فوریه 
سال 2005 درحالی که ۹0 ســال داشت از دنیا رفت. 
پدر او تولیدکننده ثروتمند البسه بود اما در زمان رکود 
اقتصادی دهه ۳0 آمریکا، ورشکســته شد بنابراین به 
همراه خانواده اش با فقر روبه رو شــد. میلر در جوانی 
مدتی به بروکلین رفت و از نزدیک شاهد فعالیت های 
کارگری تندرو بود، اگرچه هیچ گاه به حزب کمونیست 
نپیوســت اما اعتراض به فقر و بی عدالتی را از طریق 
تئاتــر و نمایشنامه نویســی بیان می کــرد و هیچ گاه 
درباره دســتگاه حکومتی ســر تســلیم فرود نیاورد. 
مهم ترین نمایشنامه اش را در دوره جنگ  سرد نوشت 
و نام »مرگ یک فروشــنده« را برای آن انتخاب کرد؛ 
نمایشــنامه ای که با انتقاد از سرمایه داری، سالن های 
برادوی را تکان داد. دورانی که آرتور میلر این نمایشنامه 
را به رشته تحریر درآورد، طبقه متوسط جامعه شرایط 
اسفباری داشتند. توان مالی آنها به تدریج بدتر می شد 
و برای تامین نیازهای اولیه خود مجبور بودند با چنگ 
و دندان کار کنند و پول دربیاورند. البته که همان زمان 
از هجوم نشریات و اتهام تبلیغ برای مارکسیست ها در 
امان نبود اما اثرش به موفق ترین نمایشنامه در موضوع 
انسان و اقتصاد تبدیل شــد. روزنامه نیویورک تایمز 
در روز مــرگ میلر، گزارشــی به این مضمــون را نیز 
در خود جای داده بود: بســیاری از بازنشســتگان که 
شرایط سختی پس از بازنشستگی خود را می گذرانند 
می گویند که به اعتقــاد آنها پیمان میان کارفرمایان و 
کارکنان- یک سری انتظارات مربوط به نیمه دوم قرن 
بیســتم- درحال از بین رفتن است. نه  تنها بسیاری از 
کارکنان ســالمند از لحاظ مالی، توانایی بازنشستگی 
ندارنــد بلکه خود را در بــازار کاری می یابند که در آن 
کمپانی های بزرگ در رقابت با یکدیگر تمایل بسیاری 
به برکنار کردن کارکنان پرســابقه تر خود برای کنترل 
هزینه ها دارند؛ چراکه این دســته از کارکنان معمولاً  

دستمزد بالاتری مطالبه می کنند.  
میلر پس از موفقیت »مرگ یک فروشنده«، نمایشنامه 
»آزمایش سخت« را نوشت که به کشتار مظنونین به 
جادوگری در شهر سالم می پرداخت اما توسط بسیاری 
به  عنوان حمله به مک کارتیســم تلقی شــد. میلر در 
خاطرات شخصی خود با عنوان »در گذر زمان، یک 
زندگی« می نویسد، در یکی از اجراهای این نمایشنامه 
تماشاچیان هنگام اعدام شخصیت اصلی داستان »به  
مدت چند دقیقه ایستادند و درحال سکوت سر خود 
را به نشانه اندوه پایین انداختند«. گویا آنها این صحنه 
را نشان دهنده اعدام جولیوس و اتل روزنبرگ در ژوئن 

1۹5۳ می دانستند.
چند سال بعد، درحالی که همسر مرلین مونرو، ستاره 
هالیوود شــده بود، از او خواسته شد تا در برابر کمیته 
فعالیت های ضدآمریکایی شــهادت دهد. در دهه ۶0 
دیگر از استعداد هنری و خلاقیت میلر خبری نبود اما 
او همچنان جایگاه خود را به  عنوان سخنگویی مصمم 
در راه صلح و عدالت اجتماعی حفظ کرد و در ســال 
1۹۶5 در نخســتین کلاس درس ضدجنگ ویتنام در 
دانشگاه میشیگان صحبت کرد، بعد هم ریاست بنیاد 
جهانی  PEN  را برای  دفاع از حقوق نویســندگان در 
برابر سرکوبگری پذیرفت. نیویورک تایمز در یادبود وی 
می نویســد: » علاقه زیادی به یادآوری زمانی داشت 
که در 1۹۶۶ از وی خواســته شد تا پیامی برای ژنرال 
یاکوبوگوون بنویســد تا پس از دســتگیری حکومت 
کشــور نیجریه، نویســنده نیجریایی وال  سیونکا که 
محکوم به اعدام شده بود را نجات دهد. میلر می گوید 
کــه پس از اینکه ژنرال نام او را دید، پرســید که آیا او 
همان نویســنده ای است که همســر مرلین مونرو نیز 
هست و پس از حصول اطمینان از این موضوع، دستور 

آزادی این نویسنده را داد«.

سخنگوی صلح 
سالروز تولد آرتور میلر


